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A vasárnapi ismétlő tanítás, gazdasági 
szempontból.

Régebben a földmives gazda tanulás nélkül is jól meg
élt s e mellett még némi vagyonkát is tudott szerezni magának; 
ámde újabb időben a körülmények nagyon sokat változtak. A 
népesség szaporodásával a földbirtok napról-napra keskenyebb 
párczellákra hasittatik. Az állam rendezésével az adók, köz
terhek ; á miveltség előhaladásával az emberi igények folyto
nosan növekednek. A közigazgatási, jogi és társadalmi viszo
nyok nagy átalakulása következtében tehát, jelenleg a földrni- 
vesgazdának hasonlithatlanul sokkal több ismerettel kell bírnia, 
mint birt a múlt idők gazdája és ha értelmi tekintetben s va- 
gyonilag is nemcsak becsülettel megélni, hanem előbbre is 
akar haladni — már pedig önfenntartása érdekében kell, hogy 
akarjon — úgy nem csekély mértékű ismeretet kell megsze
reznie, szóval: kell, hogy tanuljon, mert különben e gőzkorszak, 
rohanó haladásában készületien találja s hoz a nyakára egy fal- 1 
ka idegent, kik birtokától, kenyerétől is megfosztják.

Nehogy valamely nagy- és középbirtokos sértve érezzq 
magát — kijelentem, hogy a fentebbi sorok főleg és különösen 
az alsóbbrendű földmives gazdák értelmi állapotára vonatkoz
nak; mert e kisbirtoku, szapora, szegény osztálynak a jelen 
időben az elet siirii rovatalai közepeit rendkívül nagy szük
sége van a képzettségre.

De fájdalom! épen a jelen időben midőn . a minden-, 
napi életnek — ennek az állandó végrehajtónak — oly rovatait, 
kell fizetni, nagyon el van hanyagolva a földmives néposztály 
annyira szükséges úgy elemi, mint gazdászati mivelése. Hogy 
erről meggyőződjék; a ki nem hiszi, vessen csak egy futó pil
lantást a köznép serdülő ifjúságára;

A falusi gyermek az iskolát már 12 —13 éves korában ; 
elhagyja, azon gyönge korban, midőn még legjobb esetben is 
írás, olvasás s gyenge számolásnál egyebet semmit sem tud. 
Azon könyvet, melyből a gazdának leginkább kellene tudnia 
olvasni, a természet nagy könyvét nem nyitják föl előtte. Az 
iskolából való kilépés utáni idő, rendszerint kárba vész, mert 
az apa meg van elégedve, ha fiát kénye-kedvc szerint dologra 
hajthatja s eszeágában sincs, hogy őt többre taníttassa, mint a 
mennyit ő maga tud. Könyvek használatáról többé szó sincs ; 
vasárnapi iskolák nincsenek, vagy ha van is vagy egy, abba , 
nem jár senki, vagy ha igen, abban egy betűt sem tanitnak, i 
a mire okszerű gazdának szüksége volna és igy végre, midőn 
az ifjú évekkel önálló gazdává nő fel — az egyszerű napszá- 
mosi kézfogásokon kívül egyebet semmit sem tud; nincs fo
galma gépekről, javításról, szépítésről, sőt nagy része elfelejti 
azt a csekély olvasás, irás és számolásbeli ismereteit is, mit 
az iskolában tanult s ennek szomorú következése azután az, 
hogy a tudatlanság nyomorában tengődve cli át az életet, gyak
ran alig bírván ki-izzadni a mindennapi ruha- és kenyérszük
ségletet is. Az elhanyagolt előélet ilyen Parlagi Jancsidból az - 
tán nemhogy jóravaló földmives gazda, de még alkalmas cse
léd sem válik.

Ha reá gondolunk ama tagadhatlan igazságra, mely sze
rint az emberi társadalomra és államokra nézvo legfontosabb, > 
Jegnélkülözhetlcnebb üzlet a földmi velős és az ipar legnagyobb , 
részbén az alsó néposztály'kezében van s ennek a földmivelő 
osztálynak nevelése végtelenül cl van hanyagolva: önkényte- 
lcnül azon meggyőződésre, elhatározásra jutunk, hogy. c 
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bajon scgiíni kell. Segitni lehet pedig a már 
lendületet vett népnevelés közben nagy, 
mérvben az által is, ha a falusi népiskolák-/ 
bán vasárnaponként bár egy-egy órai ismétlő 
tanítások országosan életbeléptettetnek. h 

Erre nézve két fontos tényező lenne szükséges.
f-őr. Jóakaró s erélyes intézkedés a ma

gas kormány részéről, úgy a külömböző val
lásfelekezetekhez, mint az összes közigaz
gatáshoz. Midőn az ujonczállitás, adóbehajtás s más az 
állam szervezetében lévő sokféle szövevényes ügy elintézésére 
oly szigorú rendszabályok állanak fenn s pontosan exequáltat- 
nak, ugyanakkor felsőbb rendeletből a lelkészi-kar, tanfelü
gyelők és szolgabirák miért ne gondoskodhatnának erélyes 
buzgósággal arról is, hogy a népoktatás terén a vasárnapi 
iskoláztatások felállittassanak s pontosan megtartassanak ? Ha 
a nép terheinél szigorúak vagyunk; erélyeseknek kell lennünk 
annak javára is, első sorban s közvetve az állam érdekében. 
Szigorúan kellene felvigyázni arra, hogy a népiskolát elhagyott 
12 —14 éves növendékek vasárnaponként tovább is iskolába 
járjanak cgy-egy órára, hogy ismételve a már tanultakat s a/ 
természettudományok mezején újabb ismereteket szerezve az 
oly végtelenül szükséges gazdászati szakképzettségben is ok-’(- 
tatást nyerjenek s előrehaladjanak. És pedig, hogy a földmives' 
ifjúsága vasárnapi iskolákban időszerüleg s jövő élethivatásá
nak megfelelöleg képeztethessék, képezni kellene azt a gazdá- 
szat különböző ágaiban, főleg az állat- méh- és selyemte
nyésztésben, növény és gyümölcstermesztésben s borvidékeken 
a szőlőmivelésben stb.

Erre nézve második fontos tényező volna, 
hogy a néptanítóknak a vasárnapi iskolázta
tásnál kő teleségökké tétessék a gazdászati 
tanítás. És ha a jelenlegi tanítók nem bírnának ilyen isme
rettel, a közoktatási ministeriumnak csak egy szavába kerülne, 
hogy a tanító-képezdékben a tanfolyamba fölvétessek egy kis 
toldalék, mely szerint a jövendőbeli néptanítóknak a gazdá- 
szalból s az azzal szorosan összefüggő földisméből, fóldmive- 
lési vegytanból, állattenyésztésből stb. rendes előadások tar
tassanak.

A közoktatási ministeriumnak az országos gazdaságig 
egyletekkel egyetértve kellene pályázat utján a vasárnapi is-p 
métlő iskolák számára népszerű és könnyen fölfogható gaz-, 
dászati olvasó könyveket szerkesztetni.

Azonban meggyőződésünk szerint — miután a termé
szettudományokra újabb időben nálunk is a réginél nagyobb 
figyelem van fordítva — úgy hisszük, hogy a gazdászati taní
tással összekapcsolandó vasárnapi ismétlő iskoláztatásnak 
nem lenne akadályára sem a fennérintett alkalmas tanító erők, 
sem az olvasó könyvek hiánya. Es még csak azt vagyunk bát
rak újból is hangoztatni, hogy vajha a kezdeményezés felsőbb 
helyen minél elébb s minél erélyesebben elrendeltetnék 1

Midőn ezelőtt alig 10 évvel Alsó-Ausztriában a vasár
napi ismétlőiskolákat felállították, egy 23 helységből álló ke
rületben gazdászati tanításra alkalmasnak csupán csak két ta

nítót találtak, kiket aztán tanításukért országos alapból s az. 
ottani gazdasági egylet pénztárából 100 — 100 forinttal ju
talmaztak.

A két jeles néptanító jó példája által más tanítók is föl
lelkesülve, már a második évben három-négy annyi képes ta
nító állott elő s most már minden valamirevaló helységben 
életbe van léptetve a vasárnapi ismétlő iskola s a gazdászati 
tanítás. így lenne ez nálunk is, különösen, ha a hazafias gaz
dasági egyletek s a földmivelési ministeritim az oly néptanító
kat — kik magokat kitüntetik — pénzbeli jutalmakban 
részesítené. G. S.

A tenyészbikák isíállózása.
A községi tenyészbikák intézményének törvényes szabá

lyozásáról még csak a programra tesz említést s már is egész 
légiója a gazdáknak egyet érez, egyet lát és egyet beszél s ez 
az egy: szarvasmarhalenyésztésünk ügyének jobb irányba való 
terelése és tovább fejlcszthetésének megkönnyebbítése.

A mint tudjuk szabályozva volt ez ügy és szabályozva 
van az ma is annyiban, a mennyiben kormányunk minden 
egyes község elé kiirta a tartandó tenyészbikák milyenségét, 
mennyiségét és használati idejét. De midőn az idő beszámolt — 
kitűnt, hogy az eredmény közel sem felel meg annak a vára
kozásnak, mely ez intézményhez köttetett.

Mert ha van olyan község, a mint kell is, hogy legyen 
nem egy széles Magyarországon, — mely eleget teszen a fenn
irt kívánalmak mindenikének; annál kevesebb van olyan, mely 
tenyészbikáit a tenycszidő alatt megfelelő tartásban részesí
tené. A legtöbb községben egy kaptára vannak szabva a tar
tás módozatai s a takarmányozási rendszer, a nyári éhezletés 
és téli koplaitalás.

Lett légyen tehát a beszerzett tenyészállat akár milyeu 
szép, erőteljes és a legjobb korú, de ha reggeltől-estig az uga
ron sétál, az éjszakát pedig a falu valamely utcza szögletén, 
vagy kedvezőbb esetben egy üres akolban kénytelen átheverni, 
attól a bikától aztán a tehenek is békén legelészhetnek és 
bömbölésével a pásztor édes álmát sem sokat zavarja. Ezen 
eljárás inkább nevezhető állatkínzásnak, mint tenyésztésnek és 
ilyen taitás mellett használatot várni az állattól képtelen
ség volna.

E sajnos tapasztalata a közelmúlt egynéhány évnek 
hozta magával azt a perczct, melyben abbeli reményünk, hogy 
szarvasmarhatenyésztésünk felkaroltatok, megerősbült.

Hálátlanságot követnénk el, ha mindezeknek daczára is 
jelenlegi intézményét kormányunknak elitélnők. Nem, sőt ab
ban a jó reményben élünk és annak a hitünknek adunk kife
jezést, hogy e jelenlegi intézmény ki fog egészittetni egy olyan 
toldással, mely magába foglalja a tenyészbikák mikénti gon
dozását és ápolását is. Hogy aztán jó gondozás és megfelelő 
ápolás csak istállón tartás mellett érhető cl, az magától értetik.

Az istállózási rendszer keresztül vitelének lennének 
ugyan némi akadályai, de ha még egyszer akkorák volnának 
is azok, a haszon, mely abból első sorban is reánk és azután 
országunkra háramlanék, teljesen ellensúlyozza s felülmúlja.
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Hisz nem kezelhetné-c maga a község kaszálóit, (mert 
ez vaa minden községnek) vagy azokból legalább annyit, a 
mennyi tenyészállatai évi fenntartására elegendő volna? Mint 
jogi személy épen úgy kezelhetné azokat, mint bármely ma
gán gazda. S evvel aztán nemcsak az lenne elérve, hogy nem 
kellene 25—30 forintot fizetni egy tenyészállatnak egy téli 
éheztetéséért és nem bitorolná egyik-másik községi képviselő 
potom haszonbér mellett a község kaszálóit, hanem példányképül 
állana az egyes gazdák előtt s megkedveltctné azokkal is az istálló- 
zási rendszert. Még egy akkora istálló építésében sem szegé
nyednék bele egy község sem, mekkorában tenyészállatai ké
nyelmesen elférnek. Fogadna a község egv alkalmas felügyelő 
cselédet, a ki rendesen etesse, itassa, takarítsa és szöketés al
kalmával kibocsássa, meg bekösse az állatokat. A trágyát gon
dosan összegyűjteni s a használt kaszálókra évenként kihor- 
datni volna a leggazdaságosabb és példaadóbb eljárások egyike. 
Mindezekre aztán a község feje, a biró gyakorolna szigora 
felügyeletet.

Athághatlan akadály, a mint látjuk, nincs és ha még is 
előadná magát valami, az nem származhatnék egyébből, mint 
abból, hogy közös jószággal van dolgunk, a minek pedig ná
lunk túrós szokott lenni a háta.

Lássuk az istállózás rendszeréből eredő hasznokat:
a. ) Miután rendes takarmányozás és megfelelő ápolás

ban részesülne minden tenyészbikája a községnek, a szarvas
marha évi szaporulat is kedvezőbb arányt mutatna, mint van 
az jelenleg. Példának okáért: most ha van 100 darab tehén 

után 40—50 darab borjú (annak is fele csenevész bikától), 
meg kell elégednünk az eredménnyel; ellenkező esetben 
70—80 darabra bizton számíthatnánk. Már magában véve e 
szaporulat-nagyobbodás oly argumentum, mellyel szemben 
minden az istáiiózási rendszer ellen felhozható érv elenyésző 
kisebbségben marad.

b. ) A szőkéiéinél maga a gazda is jelen lehetvén, tet
szése szerint választhatja meg a kibocsátandó apa-állatot. Ez 
is felette nagy nyereség a gazdára nézve, mivel az apa és anya
állat teste közötti arányi szemügyre vevén, sok olyan bajt ke
rül ki, melyek elleneseiben komoly következményeket vonná
nak maguk után. Valamint pontosan tudja a szöketés napját s 
ennek alapján aztán számíthatja az ellésnek ha nem is nap
ját, de legalább hetét.

c. ) Maga a felügyelő cseled is vezetvén liágatási naplót, 
a vevő nem leend oly könnyen rá szedhető, mint az időnkben 
fájdalom igen gyakran megtörténik. Ez esetben módjában len
ne a vevőnek nemcsak arról szerezni biztos tudomást a hága- 
tási naplóból, hogy valósággal megfolyatott-e ez a tehén és ha 
meg, mikor? hanem egyúttal megtekintheti az apa-állatot is, 
mellyel a szöketés történt. Sőt ha távolabb fekvő helység vá
sárára menne az eladó teheneivel, vihetne magával községi bi
zonyítványt, mely bizonyítvány a liágatási naplóval tökéletesen 
összevágó lenne.

d. ) Az istállózás mellett nem leend kénytelen a község 
minden évben egy-két jó karban levő tenyészbikát vágóhidra 
állítani s helyébe mást venni. Nálunk pedig ez rendes dolog. 

Leggyakrabban jön elő az az eset, hogy a bika már az első 
nyáron döfős lesz. Miután pedig hamis bikát a mi korlátolt 
észjárásunk szerint csak vasvillával való megijesztés által le
het szelídíteni, addig ijesztgetjük, mig őszre vagy megvakul, 
vagy megsántul és akkor leültetjük. Lehet az a szegény jószág 
olyan jámbor és türelmes, mint akár a bárány, de ha egyszer- 
kétszer végig megy a falun, — követve egy csoport vásott 
gyerektől, a kik ütik, mig hozzá közelíteni lehet s azután do
bálják — védelmeznie kell magát és később, midőn nincs 
szükség reá, még akkor is védelemre kel.

És végül, ha tekintetbe vesszük még az évenként fellépő 
különféle ragályos és járványos betegségeket, melyeknek kia- 
apadhatatlan forrása a közös legelő; akarva — nem akarva el 
kell ismernünk az istállózás behozatalának hasznát és szüksé
gességét. Valamint arról is meg kell győznünk magunkat, hogy 
ennyi rosszal községeinkből eltávolítani s annyi jót azok he
lyébe átplántálni nem képes más, mint a kilátásban helyezett 
kormányintézkedés és községeink élethajójának hivatott kor
mányosai, kiknek hathatós befolyásoktól függ a földnépének 
jövő boldog vagy boldogtalansága, mert nem oknélkül mondja 
Engelbert: „Üdv azon községnek! melyben annak elöljáró
sága a közjólétre törekedik 1“

Berde Fcrencz.

Valami a szőlőkarókról.*)

*) Bár inkább a Királybágőntuli viszonyokat tartja szem előtt 
mégis adjuk c gyakorlati értékű czikkccskct. Szcrk.

Akárhányszor látjuk, még pedig ép a rendesebben ke
zelt szőlőkben, hogy a karókat minden szüret után kiszedik s 
minden tavasszal újból beverik.

Ha ez az eljárás csak a kiszedés és beverés költségével 
szaporítaná a szőlőmivelcs különben is elég magasra rugó 
költségeit, még hagyján volna ; de mikor maga a karó is sok
kal gyorsabb elhasználásnak van a kezelés ilyetén módja által 
kitéve: akkor valóban komolyan megfontolandó, hogy azon 
előnyök, melyek, az évenkinti kiszedéssel talán járnak, 
nincsenek-e ellensúlyozva a nagyobb hátrányok által.

Ila pedig erre a térre lépünk, azt fogjuk tapasztalni, 
hogy a kiszedésnek csak egyetlen egy s nagyon kérdéses elő
nye lehet, még pedig csupán csak bizonyos vidékeken: azon 
előnye t. i. hogy a kiszedett s kecskelábakra helyezett karóból 
a tél folytán talán nem vész el annyi, mint a helyben 
maradiból.

zk hátrányok azonban szembeszökők. Hány karó törik el 
a kiszedésnél még óvatos felhúzás mellett is, a mely helyben 
hagyva még pár évig kibírta volna és hány törik el ismét 
keveréskor! Ezenkívül nem utolsó tekintetet érdemel azon kár
tétel sem, melyet a karó az újabb beverés alkalmával a szölő- 
gyökérzetében okozhat.

Részemről tehát határozottan a karók helybenhagyását 
pártolom s ajánlom s a midőn ezt úgy a munka, mint az anyag 
költségei kímélése s igy a mivelés olcsóbbá tétele tekintetéből 
teszem, szükségesnek tartom az utóbbi t. i. az anyag kimélé- 
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seben még tovább menni. Indokolja ezt különösen a karók 
évröl-évre magasabb ára, mely hova-lovább oda fogja utalni a 
szőlős gazdát, hogy az egyszer beszerzett anyagot mentői több 
évre használható állapotban tartsa meg.

A mikor ugyanis a keményfa karónak darabja ma már 
2-5 krba, egy hold szőlő szükséglete tehát 16—24 frtra rúg: 
nem lehet közönyös, hogy ezt az anyagot öt vagy tíz évig 
használhatjuk-e ? vagy is, hogy — a tőke kamatját nem is 
számítva — szőlőnk holdját csupán a karó költségéből éven
ként 3—5 frt, avagy ennek csak fele terheli-e? mert az bizo
nyos (habár e részt tüzetes kísérletekre nem is hívatkozhatom) 
hogy okszerű előkészítéssel a karó kétannyi ideig tarthat, a 
midőn az előkészítés költségei darabonként legfeljebb % kraj- 
czárra rúgnak. i

Eddig a szőlőkarók tartósabbá tételére főként két mó- ; 
dót alkalmazott a gyakorlat; a pörkölést vagy szenesitést és a ! 
kátrányozást; újabban azonban a két módszer egyesítését ta- * 
pasztalták legelőnyösebbnek s annyival is inkább, mert a költ- i 
ség e kombinált eljárás által számbavehetően különben sem | 
növekedik. |

Ha a szőlőkarókat előre meghegyezzük s teljesen elké- i 
szítjuk, akkor nem kell egyéb, mint a szőlőben helyben a ka- i 
róverés megkezdése előtt pár nappal egy üstöt felállítani, azt : 
kőszénkátránnyal félig megtölteni (hozzá egy kevés szurkot is > 
adhatván) s alá tüzet rakni. A karók forgácsa majdnem teljesen > 
kiadja a szükséges tüzelőt s a tűznél először az egyes karók alsó 
végeit fogjuk mintegy 60—65 cm. hosszúságban gyengén 
megpörkölni, azután ugyanazokat az üstbe rakni. A pörkölés 
és kátrányozásra 5 perczet számítva 10 darabonként, egy nap 
alatt legalább 1000 darabot ellehet készíteni s az így elké
szítetteket másod vagy legfeljebb harmadnap beverni. Ha a 
kátrány közé egy kis szurkot teszünk, hamarább szárad.

Érdekes volna megtudni, váljon nincs-e a kátrányozott 
karóknak oly hatásuk, hogy a rovarokat a szölőtövétől elri
asszák ? mert hogy a rovarok nem szívelhetik, az lény. Utol
jára még valami phylloxeraellenes szert fognak felismerni.

Molnár Lajos.

Kanczák fedeztetéséről. <
Szabálynak tekintendő, hogy csak négy éves kanczák 

bocsátassanak mén alá, fiatalabb, kellően ki nem fejlődött, rósz 
állapotban lévő, átöröklő hibával s aránytalan testalkattal biró 
kanczák egyáltalában vagy legalább állami ménekkel nem 
fedeztethetők.

A mént kívánó kancza nyugtalan, gyakran nyerit, ipar
kodik más lóhoz közeledni, farkál felemeli vagy félre tartja és 
oly állásba helyezkedik, mintha vizelleni szándékoznék. Mi
helyt e jelek mutatkoznak, a kancza ménhez vezettetik. A fe
dezési actus bevégzése után a kancza megjártatandó.

Hogy létesült-e fogamzás, csak kilenczed napra tudjuk 
meg, midőn a kancza ismét ménhez vezettetik. Ha a mént fel 
nem veszi vagyis elrúg, akkor tovább nem erőltetjük. A próba 
és netáni fedeztetés minden kilenczcdik nap megkisérlendö és 
folytatandó.

Az első elrugás után a további kilenczed napi próbálta— 
tás el nem mulasztandó, mert gyakran megesik, hogy harmadik
negyedik kilenczed napra megfordul és ismét fedezendő.

A kilenczednapi próbáltatás elmulasztásával a kanczák 
néha elrúgnak a nélkül, hogy fogamzottak volna.

Fedezés után a kanczát ugratni vagy nehéz munkára 
szorítani nem helyeselhető, úgy megrovandó azon eljárás is, 
ha némely tulajdonos kanczáját erőszakkal hágaija meg. Ez 
esetben a kancza és mén sérülést szenvedhet, fogamzás nem 
létesül, hanem pénz és időpazarlás által károsodik a mén- és 
kanczatulajdonos.

Fáradt, meghajtott, kiizzasztott kancza, csak kellő pihe
nés után fedeztethető.

A vemhesség kezdetén, de később is a kanczák tulerős 
munkára, futásra nem kényszeríthetők, mert elvetélés által 
károsodunk.

Csak czélszerü és elég tápértékkel bíró takarmányada
gok melleit fejlődhet a leendő magzat és lesz szülés után any
jának elegendő és egészséges teje.

Megemlítendő, hogy a kancza lábáról fedeztetés és elles 
előtt a patkók leszedetnek, nehogy a mén vagy utóbb a csikó 
megsértessék. Ebner Sándor.

A szőJőtörköly haszna.
A borok egyszerű kezelése mellett, a törkölyt kiveszik a 

sajtóból, vízzel keverik és egy kis szőlőezukrot hozzá adnak, 
mi által az egész tömeg újra erjed; ezen eljárással egy köze
pes bort nyerünk, mely gyenge ugyan, de élvezhető, savanykás 
italul szolgál. Legíönb esetben a törkölyből pálinka készül, 
mely, eltekintve undorító szagától, nagyon részegítő, a bor des- 
tillatiójából nyeri cognacnál jóval részegitöbb. A törköly kifő
zésénél ügyelnünk kell arra, hogy ne legyen rothadt, ha pedig 
a kád vagy hordóban megromlott volna, ezen romlott részét el
távolítjuk és csak is a tiszta törkölyt tesszük üstbe, mert elte
kintve attól, hogy a pálinkát minő- és mennyiségileg gyen
gíti, még az egészségre is károsan hat.

Némely helyeken eczetet készítenek a törkölyből, mi czél- 
ból a levegőnek kiteszik, vizzel és kevés borral leöntik és azu
tán kisajtolják — az ily módon nyert eczet igen jól használ
ható. A fraueziák még ebből is kereskedelmi czikket állítanak 
elő, a törköly közé rézlemezeket helyeznek el, ezek oxydálód- 
nak, mi által egy igen szép — de mérges — zöld festék jön 
létre, mely a kereskedésben „franczia zöld festék“ név alatt 
ismeretes.

A törkölypogácsa — ha magvától megtisztítjuk — takar
mányul is igen jól értékesíthető; a majorságnak adva ügyelnünk 
kell, hogy a törköly ne legyen penészes vagy rothadt.

Ritkán jut a gazda oly helyzetbe, hogy a törkölyt azon
nal felhasználhassa, hanem rendesen hordókba vagy kádakba 
teszi, jól ledöngöli és agyaggal jól betapaszlja, mi által a leve
gőtől és cczetesedéstől óva van; ha repedések támadnak, eze
ket azonnal belapasztja.

Némelyek a törkölyt elégetik: 500 klgr. törköly 60—65 
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klgr. hamut ád, melyből 14—15 klgr. száraz hamuzsir lu- 
gozható ki.

Trágyának a törköly szintén nagyon jól értékesíthető, 
más trágyaanyaggal összekeverjük és ha elrothadt, vele sző
lőnket megtrágyázzuk, mi által sok, a szőlő talajából elvont 
rész visszapótoltatik, legtöbbet még a venyige trágyája is pó
tol, azért ezt is legjobb rothadásnak engedve inkább trágyául, 
mint tüzelőül használni.

A törkölynek száraz destillatiója által, világitó léget is 
nyernek, mely a kőszén gázt felülmúlja, mert erősebb és fehér
ebb lángot ad; a hátramaradt hamu „frankfurti fekete festék“ 
név alatt ismeretes. Röszler Károly.

Tavaszi vetés.
A gazdasági tudományok, mint más tanok, folyvást fej

lődnek. A fejlődést a tapasztalás nagy mértékben segíti elő, de 
csak úgy, ha nem ragaszkodunk csökönösea az eddigi rend
szerhez, hanem az újabb tapasztalatoknak helyet adva, azt kö
vetjük, mit jónak ítél maga az érett ész is. Régi közmondás, 
hogy az őszit porba, a tavaszit sárba kell vetni; ezt ugyan a 
gyakorlott gazdák nem veszik igv szószerint, mert tudják azt, 
miként nemcsak sárba, de nagyon lágy földbe történt vetés 
sem sikerül úgy, mintha a föld becsületesen bemiveltetik, pe
dig e lágy földben jó munkát lehetetlen tenni.

Eme közmondás szavai inkább oda czéloznak, hogy a 
tavaszi vetéssel sietni kell, ezt addig kell végrehajtani, mig a 
földnek nedvessége van, hogy a mag mielőbb kibújhasson s 
erőbe vegye magát, mert a mi éghajlatunk alatt gyakori a szá
raz tavasz, mi által a vetések fejlődése annyira gátolva van, 
hogy ha csak május eleje nem esős; a május végével vagy jú
niusban bekövetkező esők sikeretlenek maradnak, mivel ek
kor már elsatnyulnak a tavaszi vetések.

A korai vetés kedvéért azonban nem szabad a föld tö
kéletes megmivelését elhanyagolni, mert ez az alapja a jó ter
mésnek. Az előrehaladt külföldi gazdák tavaszi vetések alá, 
épen mint az ősziek alá, 3-szor szántanak, nálunk csak na
gyon rendezett gazdaságban kétszer, többnyire pedig egyszer. 
Hogy lehet azután bő termést várni a tavaszi vetés után, ha an
nak földje nincs tökéletesen megmivelve ? Szükséges, hogy a 
tavaszi vetés alá a föld mindig ősszel szántassék fel, nemcsak 
azért, mert igy a föld tavasszal a másodszori szántás által 
jobban megmivelhető lesz, de azért is, hogy a szántott föld 
jobban magába veszi a nedvességet, mi által igen javul.

A tavaszi vetésnél épen úgy, mint az őszinél is fődolog, 
hogy a mag kellő mélységre jusson a földbe, vagyis, hogy az 
jól be legyen takarva. Ha valaki fáradságot venne magának és 
csak nehány négyszögölnyi térségen megolvasná az elvetett 
mag mennyiségét és azután, midőn már kalászba ment a ga
bona, ismét megolvasná a gabonaszárakat, bizonyosan meg
győződnék, hogy rósz vetés s mivelés után a fele, a kevésbé 
jobb mivelés mellett '/4-de elveszett a magnak. Azon mag t. i., 
mely igen vékonyan boritlatik földdel, szinte kihajt, do nem lé
vén elég tápláléka, vagyis gyökeit igen hamar éri a nap és 
szárazság, akkor vesz el, midőn már szárba kcllcno mennie. 
Ez pedig mindig magpazarlás, mit azáltal kell elkerülni, hogy 

inkább szőkébben vessünk, de jól beboronálni s tökéletesen 
földdel borítani iparkodjunk a magot.

Ha a vetés ideje alatt egyhamar esőt nem várhatunk, ak
kor igen jó, ha a tavasszal vetendő magot, kivált az árpát és 
zabot, délután vettetjük el és éjjelen át boronálatlanul hagyjuk. 
Az éjjeli harmatot, a mag nagy mértékben magához veszi és 
ezáltal sokkal gyorsabban és erősebben fog fejlődni. Hogy a 
levegőben sok tápanyag van, melyet a növények javokra for
dítanak, azt nemcsak a tudomány mutatta ki, de erről tapasz
talás által is meggyőződtek a gazdák; ezen tápanyagot veszi 
magába az áTpa és zab (ezek több vonzó erővel bírnak a lég
nemek iránt, mint a hüvelyes s olajos vetemények) és azért 
lesz azután termőbb ily vetés, mint az, mely rögtön beboro- 
náltatik. — (Falusi gazda.)

A földmivelési dotáíió emelése
az országgyűlés martiushó 21-iki ülésén került napirendre. 
Adjuk a rövidre vont tárgyalást, a mint következik :

A bizottság jelentése a gazdaság különböző ágai
nak emelésére javaslatba hozott 200,000 forint tárgyában,

Wahrniann Mór előadó kiemeli, hogy a pénzügyi bi
zottság eredetileg 50,000 frtot vett fel. Időközben azonban az 
országos gazdasági egyesület és Ráday Gedeon gr. 200,000 
frt felvételét kívánta s a bizottság újból tárgyalás alá vevén a 
kérdést, a következő indítványt terjeszti elő.

„Szavazzon meg a ház a gazdaság különböző ágainak 
emelésére, az eredetileg előirányzott 50,000 forint helyébe 
1879-re 100,000 forintot, mely összegből az eddigi intézke
dések fenntartassanak, 30,000 forint a marhatenyésztés eme
lésére, 20,000 forint más gazdasági viszonyainkat előmozdító 
lépések megindítására fordittassék. A marhatenyésztés emelését 
a kormány főleg marhalenyészanyag vásárlása által iparkodjék 
előmozdítani s ezen tenyész-anyag vásárlásánál nemcsak kizá
rólagosan a magyar fajra, de tekintettel az országnak sok he
gyes vidékeire, más külföldi fajokra is legyen tekintettel.

Egyszersmind oda véli utasitandónak a bizottság a kor
mányt, hogy a jövő év költségvetése benyújtásával, már hatá
rozottabb formákban jelentse be azon intézkedéseket, melyeket 
jövőre a gazdaság különböző ágainak emelésére tervszerüleg 
foganatosítani szándékozik, hogy a törvényhozás a nagyobb 
összeget indokoltan és megnyugvással a kormány rendelkezé
sére bocsáthassa.“

Bernáth Dezső az egész összeg megszavazását kéri, 
mert ez összes mezőgazdaságunkat emelné és igy az adóké
pességet is fokozná. Koriznrics László pártolja a pénzügyi 
bizottság javaslatát: Ráday Gedeon gr. és Szalay Imre a 
200,000 frt megszavazását kérik.

Tisza Kálmán ministerelnök: T. ház! Csak igen rövi
den és átalános szempontból kívánok a dologhoz szólni. A 
részletesebb, a szakszerű hozzászólás a tejgazdaság, a borter
melés körül semmiesetre sem tartozván körömhöz, ezen átalá
nos felszólalásomban legelőször meg kívánom jegyezni azt, 
hogy én a magam részéről azon nézethez, mely némileg Ber
náth Dezső t. képviselő ur felszólalásában nyilvánult, minthogy 
ugyanis az irányban a lecsapolás hasznosításának, valamint 
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mindennek az állam utján kellene történni, nem csatlakoz
tam semmi viszonyok közt. (Helyeslés jobbfelöl.)

l)e nem teheti ez azt, hogy az állam segélyt ne adjon 
bizonyos irányban a gazdaság bizonyos ágainak emelésére. En 
bizonnyal belátom és a kormány minden tagja belátja annak 
fontosságát, de épen a ma létező viszonyok közt, midőn bajai
hoz és kiadásaihoz az államnak újabb és újabb kiadások jöt
tek, mondom épen a mai viszonyok közt nem járulhatnék ah
hoz, hogy a költségvetés bármely irányban emeltessék.

De mert épen ennek fontosságát belátom, magam is kész 
vagyok hozzájárulni ahhoz, hogy, miképen a pénzügyi bízott-; 
ság javasolja, ez irányban egy lépés tétessék és ez irányban ez 
évben is történjék már valamivel több, mint eddig s azt hi
szem, nem lehet hibáztatni azt sem, ha valaki azt mondja: én a 
200 ezer irtot nem tartom soknak, sőt talán kevés is, de mert 
nem szabad egy dolgot magában tekinteni, hanem összességét 
a dolgoknak, részemről megnyugszom abban, hogy ez évben 
csak ennyi történjék.

Éti gondolom, hogy azért nem hibáztatható senki, ha 
nem egyes gazdasági ágnak, hanem az egésznek jólétét tekinti 
s azt hiszem, nem hibáztathatok azok, kik bár óhajtanának, 
szükségesnek tartanának többet is, de egyelőre hajlandók be
érni azzal, a mit a pénzügyi bizottság javasol. És én a magam 
részéről is igen kérem a t. házat, hogy annyival inkább ne 
méltóztassék túl menni a pénzügyi bizottság javaslatán, hanem 
azt elfogadni, mert én legalább részemről azt hiszem, hogy a 
gyakorlati eljárás is az: ezen irányban az állam részéről leen
dő segélyezést megkezdeni, egyelőre ugyan szerény mérvben, 
de a mely irányban a befektetés a gyakorlatban sikeresnek fog 
bebizonyulni, azon irányra fokozatosan többet és többet fordí
tani az állam részéről.

Hogy ez megtörténhessék, arra a pénzügyi bizottság ál
tal javasolt összeg most elégséges; a jövő években pedig le
hetséges, a t. képviselőháznak módjában lesz az általános hely
zethez képest, azon ágakra, melyekben az eljárás gyakorlatinak 
bizonyul, a jövő években többet tenni. Most a pénzügyi bizott
ság javaslatát ajánlom szives elfogadás végett. (Helyeslés 
jobbíelöl.)

Miklós Gyula sajnálja, hogy Korizmics és Ráday gr. 
oly gyorsan megváltoztatták nézetüket. Kéri a 200,000 frt 
megszavazását.

Korizmics László és Ráday Gedeon gr. hivatkoznak 
az időközben beállott eseményekre.

Simonyi Ernő megszavazná az összeget, ha nyíltan ki 
volna mondva, hogy mely czélokra fog az fordiítatni.

Szontágh Pál (nógrádi) csak annyit szavzz meg, meny
nyit a pénzügyi bizottság ajánl, mert az ezen túl megszavazott 
összeg nem volna más, mint földmivelési rendelkezési alap.

A többség Kemény Gábor b. kereskedelmi minisler fel
szólalása után a pénzügyi bizottság javaslatát fogadja el.

Méncsikók vásárlása az álkuni lótenyész- 
intézetek részére.

E tárgyban köriratot bocsátott ki a földmivelésiigyi rni- 
nisterium, mely az egy éves méncsikók vásárlását szabályozza 
s melyet terjedelmes volta miatt sajnálatunkra nem közölhe

tünk. Felhívjuk a jó minőségű méncsikók tulajdonosait, jó táp
lálás által iparkodjanak eladó csikóikat oly állapotba hozni, 
hogy azokat a megyei lótenyésztési dijosztások alkalmával az 
állam részére felajánlhassák. Meggyőződésünk ugyanis, hogy 
a legtöbb tennésztő jól jár, ha méncsikóit 1 éves korukban 
150—200 frtért eladhatja; miután mint mént csak kivételtsen 
nevelheti fel jól, mint heréitől pedig 4—5 éves korában alig 
értékesítheti úgy, hogy az egyévesért talán elszalasztott 
150—200 forintot sajnálnia ne kelljen. Azon felül pedig még 
a felnevelés esélyeitől, sőt az elhullás risikójától is megmene
kül. Múlt évben az állam összesen csak 40 méncsikói vett, 
melyek (két, időközben elhullott darab híján) most töltik be 
Mezőhegyesen második évüket. Azt halljuk, hogy a mull évben 
vett, csikók jelen állapota azon reményre jogosít, miszerint 
50—70 perczentje jó községi apalónak fog 4 éves korában be
válni. Ez idén mintegy 100 egy éves méncsikót szándékozik 
vásároltatni a minislerium s e czélból legközelebb felhívta az 
összes vidéki lólenyészbizottmányokat; miszerint a lóteny.

I dijosztások helyei és napjai iránt mérvadó javaslataikat legké
sőbben f. é. april hó 10-éig beterjeszszék.

A 48 dijosztási kerület közül azonban csak 26-ban fog 
egyúttal méncsikóvásárlás is tartatni ez évben, u. m. Bács- 
Bodrogh, Baranya, Bihar, Borsod, Csatiad, Fehér, Győr, Heves, 
Komárom, Nógrád, Nyílra, Pest-Pilis Solt, Pozsony, Somogy, 
Szabolcs, Szepes, Temes, Tolna, Torontói, Turócz, Vas, Vesz
prém, Zala megyék területén s azon kívül Erdély három pont
ján. Reméljük, hogy az idei osikóvásárlásoknak jó eredménye 
lesz, mert igen fontosnak tartjuk ezen intézmény állandó és 
sikeres meghonosítását. Ha ugyanis sikerülne évenkint 100 jó 
csikót venni, akkor évenként mintegy 60—70 jó apalovat le
hetne a községeknek részletfizetés mellett eladni, mi állal a 
rósz községi mének lassan-lassau kiszorittatnának.

(Vad és vers, lap.)

Értesítés gyümölcsfa-árverésről.
Az erdélyi gazdasági egylet köztelkén (agyagdombuteza) 

folyó évi marti us hó 3 0-án azaz vasárnap délután 3 
órán kezdve két tábla körtecsemete lesz nyilvános árverés ut- 
jáif eladásra bocsátva.

A feltételek a következők :
1. ) azonnali készpénzfizetés,
2. ) a megvett csemetéknek az árverést követő három 

nap alatti kiásása és elszállítása.
Ezen árverésre a venni szándékozókat tisztelettel 

meghívja
Kolozsvárt, 1879 martiushó 24-én.

Ganiauf Vilmos,
egyleti titkár.

Vidéki gazdasági tudósítások.
Korina, 187!) marlius 2t-én.

Telünk nagy hó hullással cs reá következő meleg esővel kö
szöntőit be, mi dcczcmber közepe táján vizáradást cs ez által lénye
ges károkat idézeti elő, sok termőföld, malomgátak elseperlcttek, a 
Bukovináidé vezető rotundai nt menetén pedig a hidak többnyire el- 
södorfalván, ezen útvonal ez ideig járhatatlan. Azóta a tél a havaso
kon nagy, az alján pedig mérsékelt hóhullások mellett járt le, ugy 
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hogy e hó 10-éig beálló tavaszra reményünk lehetett, a térségen 
minden hó eltűnvén, sőt nehány buzgó gazdasszony a kerti munkák 
megindításához is fogott, azonban azou nap óta újból 30 cmeter ma
gasságra hó hullván, oly . telünk vaD, mint januárban, érzékeny 7 
egész 10 R. fok hideg mellett, a fa és egyéb terii-hordás itt mind 
szánon történik jelenleg, meleg idő és eső gyors beálltával annyival 
inkább ismételt káros vizáradástól kell tartanunk, minthogy a közel 
lévő havasokon a hó még ez ideig 1 méternél magasabb.

Marha áraink darabonként:
Ökrök 
Tehenek 
Juhok 
Kecskék

50 forinttól 200 forintig.
40 „ 50 „
4 „ 8 „
3 „ 7 forintig.

Miálovich Győző.

Dicső-Szt.-Márton, 1879 mart. 22.
Telünk jó volt, a mennyiben úgy az őszi vetések, mint az ál

latok, a hideg miatt nem szenvedtek. Takarmány, bár a széna csiná- 
láskor sok esőzés volt, még is kellő mennyiségben és minőségen is 
eleg és jó volt. — Állataink között (szarvasmarha és ló) szórványo
san előfordult a lépfene, de csak kis mértékben s igv kevés szám 
esett áldozatuk — A juhok között a mételynek már nagyobb százalék, 
8 -10%, sőt a ólaros mentén 20—25% eseti áldozatul. - A zab, 
arpa és alakorvetést gazdáink megkezdették, de a gyakori esőzések 
miatt csak igen kevesen végezték még el. — A kerti munkák közül 
a melegágy-készítést és annak bevetését gazdasszonyáink elvégezték, 
sőt némelyek már a veteményezéssel is készen vannak, de annál ke
vesebbet dolgoztak gazdáink a kertben, mert községünkben figyelem
mel kísértem s így biztos tudomásom van, hogy alig öt gazda sze
dette le a hernyófészkeket fáiról; visszaemlékezve a tavalyi borzasztó 
sok pillangóra, elgondolhatjuk, hogy hányszorosan több hernyó fogja 
pusztítani fáinkat s felemészteni az idei gyümölcstermésünket, a mi 
megyénkben és községünkben nem csekély jövedelmet szokott adni.

Székely János.

Úzleti heti szemle.
(A „Pesther Lloyd“ nyomán.)

Gabona és gyapjupiacz Budapest, mart 15—22-ig. 1879.
Búza árak a hét elején hanyatlóban, később szilárdul

tak, forgalom 85,000 metermázsa, ár 8-70 frt.
R ozsélénkebb, forgalom 3000metermázsa, ár 5 90 frt.
Árpa, árak változatlanok, forgalom 4000 metermázsa, 

ár: takarmány-árpa 5'25 frt, seres árpa 7'50 frt.
Z a b, keresettebb, forgalom 4000 metermázsa, ár 5-85 frt.
Törökbuza közepes, forgalom 12000 metermázsa, ár 

4'75 frt, a kőbányai állomáson — frt.
Repcze eleinte szilárd, később lanyha, káposztarepeze 

13'75 frt, bánáti 13'40 frt.
Gyapjú: A martiusi Józsefnapi vásár nagyon jelenték

telen forgalommal folyt le.

Budapesti marhavásár marlius 20-án Összes 
felhajtás 3322 darab nagy- és 1766 darab apró marha. Ebből 
eladatolt: 107 drb. bika, 2046 drb. ökör, 852 drb. vágó tehén,

G a b o n a-■ára k:
minimum és maximum Budapest mart. 22 Becs mart. 22

Búza .... . 8'20— 9'85 fit 8'50-11 00 frt
Rozs .... . 5-90— 610 frt 6'70— 7'00 frt
Árpa takarmány . . 5 25 — 5'50 frt 5 00 — 5-30 frt
Árpa szeszfőzésre . . 6'30- 7-00 frt — — —
Árpa seres . . . 7'40— 8'50 frt 6-70—10'60 frt
Zab > . , • t . 5'65 — 5'85 frt 5'90— 6'75 frt
Repcze .... 13'75 — 14-40 frt 13'25—14-00 frt
Törökbuza . . . 4'65 — 4'80 frt 5 00— 7'05 frt

245 drb. fejős tehén, 71 drb. bival, 744 drb. borjú, 1022 drb. 
bárány. — Árak: bika darabonként 80—140 frt, ökör páron
ként 140—560 frt, vágó tehén páronként 115—240 frt, fejős 
tehén darabonként 90—190 frt, bival páronként 118—180 frt, 
borjú darabonként 16—28 frt, bárány páronként 4—7 */ 2 frt. 
Húsárak 100 kilónként f-ökörhus 48—50 frt, telrénhus 46— 
48 frt, borjúhús 80 — 100 frt, bivalhus 40 -44 frt.

Bécsi marhavásár martius 17-én Összes felhaj
tás 2512 darab és pedig 2113 drb. magyar, 188 drb. lengyel 
és 211 drb. német fajta, melyből 2405 drb. ökör, 35 drb. te
hén, 58 drb. bika és 14 drb. bival. Árak 100 kilónként: ma
gyar hizó 49—57% írt, lengyel 53—56 frt, német 52 — 58 frt, 
tehén 48—52% frt, bika 47—52 frt, bival 44—48 frt. Lábán 
darabonként 105—200 irtot fizettek.

Kőbányai sertésvásár martius 21-én (Az első 
magyar sertéshizlaló részvénytársaság jelentése). A rendkí
vüli nagy felhajtás fökép hizókból állott, melyek részint Sze
gedről, részint a nagyváradi vásárról kerültek, az üzlet élénk, 
ár szilárd.

A nagyváradi martius 14-iki vásárra körülbelül 22 — 
24,000 darab többnyire jól tartott sertés került, a sok vevő 
élénk üzletet hozott létre és a készlet meglehetősen elkelt. Az 
átlagos ár Kőbányára 39%—44% kr. volt az élősúly kilog
rammja után.

Jegyzett árak : magyar sertés nehéz 45—46 % kr., köny- 
nyebb 44—45 kr. Vidéki sertés 43— kr, szerbiai makkolt 
41—42 kr., oláh, 39—40 kr, süldő — kr., 
nettó súly kgrként. Állomány: mart. 14-röl maradt 54,360 
drb. Felhajtatott: Alföldről hízott 3720 drb., kövér 11900 drb., 
sovány — drb., Erdélyből 1100 drb., Szerbiából 1630 drb,, 
Oláhországból 1120 drb., vidéki felhajtás 1260 drb., magyar ál- 
lamvasultal 60 drb., összesen 20,790 darab Elhajtatott : Fel
földre 400 drb., Bécsbe (múlt héten 430 drb.) 3280 drb., Prá
gába 610 drb., Bodenbach felé 110 drb., Ruttek felé 690 drb., 
Mainz és Stuttgart felé 130 drb., budapesti fogyasztás 2360 
drb., kőbányai szalonnascrtés 110 drb., összekötő vasúton 
Grátzba — drb., összesen 7690 drb. Marad állomány 67,460 
drb., melyből 56,000 hizlalóban. A részvényszállásokban 
10,060 drb. van elhelyezve.

Disznózsír üzlet nem jelentékeny, kész áru hordó
val együtt 50/50—51 50 frt., martius-aprilis havi kötésben 
hordó nélkül 47 % —48 frt.

Szalonna gyenge kereslet, vidéki szalonna39—41 frt, 
városi áru 44%—45% frt, füstölt szalonna 50—51 frt.

Bécsi sertés vásár martius 18-án. Összes felhaj
tás 4121 darab és pedig 1208 drb. nehéz, 1140 drb. közép
nehéz és 1773 drb. süldő; melyből 1094 drb. magyar, 1773 
drb. orosz-lengyel, 1089 drb. szerb és 165 drb. oláh fajta. 
Árak 100 kilónként: nehéz 38—42 frt, középnehéz 35 — 37 
frt, süldő 31—40 frt, szalonna és zsír 50—54 frt. —

Felelős szerkesztő : GAMAUF VILMOS

Pénz-kölcsönöket
a birodalom bármely részében telekkönyvezett földbirtokra ÍOOO 

írttól kezdve bármily magas összegig, vagy 6% kamat mellett 
törlesztésre és SOOO írton felülieket még előnyösebb feltételek mel
lett gyorsan eszközlök.

Bekebelezett terhek kifizetését szintén eszközlöm.
Bővebb felvilágosítással készséggel szolgál

(2.) (12-52.) Voith Gergely,
Kolozsvárit, Páris-utcza 19-ik sz. sajátház. 

Értekezhetni posta utján, vagy személyesen naponta d. u. 1—4 óráig-
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g - - —....„-------- OJ------------.--,---------  —
Xjégkár elleni biztosításokat, úgy az ember életére, különbféle módoza- x 

frJ,Thnn fűhdf/í hí rzh'iC’ííÁ ci oiónlnfm'bnf b/'r/nnflnn n fAi’iirvnnL’oÁn’nÁl xmr\>xz —

Öaz illető al-ügynök uraknál eszközölni, respective foganatosítani szives- 5 
M kedjenek. X
|S A koczkázások szigorú felügyelet alatti elvállalása és az ügy 
||pontos kezelése — azon üdvös és bizalmat gerjesztő — eredményt ö

Tigpta®it®t®sa |
A t. ez. közönség becses figyelmét felhívjuk, miszerint tűz- és g 

H 
Htokban tehető biztosítási ajánlataikat, közvetlen a főügynökségnél, vagy X «TI j //.!••. 1 f ~l 1 •• •• ■» • j • r j • é • •
M kedjenek.

A koczkázások szigorú felügyelet alatti elvállalása és az ügy || 
||pontos kezelése — azon üdvös és bizalmat gerjesztő-— 
|(mutatják fel, hogy a károk szabályszerű és gondossággal párosulta 
0 megtérítése mellett — a részvényesek évenként — mindig jelentékeny 0 
^osztalékban részesittetnek. C|
M A részvények jelenlegi értéke 2200 frt, noha a befizetett ösz-X 
pszeg csak 315 frt. P

Az első magyar általános biztosító társaság 
|| kolozsvári tőügynöksége- 0

? i aesI á r a
A heti ?ás ár Egy hectoliter (2=70 kupa) 100 kilo 1 köbmétert 1 kilo
i , tiszta buzajelegy buza rozs 1 árpa 1 zab 1 töiökbuza széna | szalma tűzifa J marhahúsnapja á r a fc r a j o zár o k b a n

Besztercze _ , I - _ I - _ __ ___ _ ,
Brassó — — 1 - — — _ _ ___ _ _ _
Osik-Szereda — — ■ — — _ — ___ — ■
Dééa mart. 18 450 390 330 — 135 255 300 100 200 32
Déva — — ■— — — — —, __ — —
Erzsébetváros — — — — — — _ —_ — —
Fogaras . — —- — — - — — — — — —
K.-Fehérvár — — — — — — — — — —
Sy.-Sz.-Miklós mart. 15 750 700 400 340 200 370 150 60 • — 32
Kolozsvár mart. 20 468 — 350 — 165 284 150 190 300 42
^-Vásárhely — — — — — — — — —
STagy-Enyed — — — — — — — . — ■— —
».zESében mart. 21 540 440 360 380 190 290 160 90 320 40
Segesvár — — — — ■— — — —
S-Sz-György — — — — ““ — — —■

Szamossá j vár — — — — — — — —■

Sz. -'Régen mart. 20 462 357 325 — 175 238 170 80 310 36
Sz-Udvarhely mart. 19 600 500 350 — 200 350 1 180 30 200 32
Torda — — — — - - — — —
V.-Huny ad —

- - -

Mellékletek
100 darabonként 1 forint 40 

krjával számíttatnak.

A hirdetés szövegét 
á t. megrendelők min dón 
külön dij nélkül tót— 
■zés szerint akárhányszor 

vál t oz la tha tj ák.

Az „Erdélyi gazda” hirdetési díjszabályzata.

A kívánt tér 
megnevezése

16/u v- egész oldal 
'/15 v. fél 
4/t» v. negyed „ 
J/is v. nyolezad oldal 
*/14 v. tizonhatod „

7 20 35 65 95 120 140 160 180 210
4 10 18 33 48 60 70 80 90 105
3 6 9 17 24 30 35 40 45 53
2 3 5 9 12 15 18 20 23 27
1 2 3 5 6 8 9 10 12 14

Ezenkívül 30 kr. bélyegdij annyiszor, a hányszor a hirdetés megjelenik.

Egyletünk t. tagjai 
és 

lapunk t. előfizetői 
25% vagyis egy negyedrészt 
engedményben részesülnek, 
ha hirdetésük beküldésekor 
tagsági vagy olőfizető 
minősegükre hivat

koznak.

Nyomatott Gámán János őrökösoinél, középuteza Minorita-cpiilet.
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Melléklet az „Erdélyi Gazda“ 12. számához.

Egyleti mozgalmak.
Az erdélyi gazdasági egylet közgyűlése 1879 márczius 

hó 12-ikén.

Tartatott egyleti elnök Tisza László elnöklete 
alatt, jelen voltak: báró Huszár Sándor és Szabó 
József alelnökök; továbbá Filep István, Szenkovich Már
ton, Korbuly Bogdán, Szentgyörgyi József, Gaal Elek, Hor
váth Kálmán, Pataky Sándor, Girsik János, Velits Károly, 
Lengyel Ádám, Horváth Gábor, Puhl Ignácz, Tóth Tamás, 
Zeyk József, Dávid Antal, Felszegi Sámuel, Weress Dénes, 
legifjabb gr. Bethlen Sándor, br. Jósika Andor, Hantz Pál, 
br. Kemény Ödön, Kulissekv János, Paget János, br. Ke
mény Endre, br. Kemény Simon, Ladányi Sándor, K. Papp 
Miklós, Simon Elek, Zeyk Dániel, Sárosy Pál, dr. Szombat
helyi Gusztáv, Szigethy Miklós, br. Kemény György,. Szilá
gyi György, br. Bánffy Dániel, Csulak Dániel, Lukács Fe- 
rencz, Szabó Sámuel, Tulogdi Samu, Demeter Károly, Boér 
Sándor, Szakács Péter,. Finály Henrik, Szentkirályi Géza, 
Szentgyörgyi Lajos, Fekete Ferencz, Ritter Gusztáv, Vörös 
Sándor, br. Bánffy Ernő, Inczédy Sámuel, Békéssy Károly, 
Szentgyörgyi Lajos tagok, — Dr. Hintz György, egy
leti pénztárnok; a jegyzőkönyvet vitte GamaufVilmos, 
egyleti titkár.

94. Elnök Tisza László:
T. közgyűlés!

Üdvözlöm az egylet összesereglett tagjait, mint örven
detes jelét annak, hogy a nehéz, a honfiúi tevékenység nagy 
részét méltán igénybe vevő, néha elkeseredett politikai viták 
sem béníthatják a hazája szent rögéhez ragaszkodó magyart 
törekvésében, hazája anyagi felvirágzásának érdekében is 
megtenni azt, a mi hatalmában áll.

Mint ez igazság élő tanúját, üdvözlöm a tisztelt gyü
lekezet vidéki tagjait is.

Bár a múlt évben közügyünk rendes fej lését, politikai 
haladásunkat nem kis mértékben akasztották meg a külügyi 
bajok és azon complicatiók, melyeket nemcsak a nemzet, de a 
kormány is csak mint a nagyobb bajoktól mentő kisebb bajt 
kényszerült elfogadni; mint gazdák nem lehetünk teljesen 
elégületlenek a lezajlott évvel, mely egészben véve dúsan 
jutalmazd terményeivel a szorgalmas gazda fáradozását, ha
bár az árak csökkenése a végeredmény iránt táplált vérmes 
reményeket részben lehütötte is s a pénztelenség alig eny
hült valamit. A monarchia másik államával kötött kiegye
zés, ha senki jogos óhajait ki nem elégitheté is, egészen 
megállapitá végre ismét 10 évre a helyzetet, mégpedig úgy, 
hogy az nem egy tekintetben kedvezőbb gazdászati érde
keinkre, mint volt az eddigi s habár az osztrák-magyar bank 
felállítása nem helyettesítheti teljesen az óhajtott független 
magyar bankot virágzásnak indulta után, az ennek alkotásá
val szükségszeriileg egybekötött s gyenge anyagi helyze
tünkben igen veszélyessé válhatott rázkódtatások nélkül te
temesen fölemelte a magyar birodalom hiteldotatióját és sza

porított fiókjaival s az olcsóbb pénzhez való férhetését geo- 
graphailag is közelebb hozta az ország különböző részein a 
hitelt igénylő honpolgárokhoz. Szóval, ha a múlt év nem 
adta is meg összes jogos kívánalmainkat az államgazdászat 
terén, sokat megadott óhajainkból, meg az alapot a nyugodt 
szorgalmas munkálkodáshoz és igy én azt e tekintetben a 
meddő évekhez nem sorozhatom.

Egyleti életünk részletes mozzanatairól értesülend . a 
t. közgyűlés a titkár s a többi tisztviselő urak jelentéseiből, 
én csak pár fővonást akarok említeni, legelőb is fájdalommal 
jelentve, hogy a múlt évben a halál 3 jeles tagtársat raga
dott ki körünkből. Áldott legyen emlékük.

Haláluk által az egylet tagjainak összes száma 293-ra 
apadt, szaporodtunk azonban 5 alapitó s 25 évdijas taggal, 
úgy, hogy a tagok száma a tavaly ilyenkorit 27-tel múlja fe
jül s egyletünknek ma összesen 320 tagja van.

Fájdalmasan csekély szám a gazdasági egylet tevé
kenységéhez kötött nagy várakozás s követelésekkel szemben.

Alaptőke értékünk értékpapír, kötlevelek s fekvősé- 
gekben 90,000 irtot tesz, s ha ehez hozzá vesszük azinven- 
tarium értékét, s a restantiákból alaposan bevárható ezere
ket, bátran állíthatom, hogy a leköszönő választmány való
ban meglevő értékül 100,000 irtot bocsát át utódjának s igy 
az egylet vagyona 3 évi sáfárkodása alatt 29,000 írttal gya
rapodott.

Az összes restantia, mely fájdalom, tavaly óta ismét 
több mint ezer forinttal növekedett, kerek számban 11,500 
frtot tesz, összes vagyonúnknak V^-ed részénél többet. Ez 
állapot tovább nem tűrhető s a legmelegebben ajánlom a 
tisztelt közgyűlésnek elfogadásra, az igazgató-választmány
nak ez érdekben később teendő indítványát.

A földmivelés-, ipar- s kereskedelmi ministerium hosz- 
szasan ideiglenes vezetés alatt állván, ezen bénító körül
mény s a külbonyodalmak miatt ott az egyletnek több rend
beli kérése, fölterjesztése mind eddig elintézetlenül hever. 
Most — mint ezt a titkári jelentés részletezni fogja — ala
pos reményt nyújtó kilátásunk nyílt arra, hogy mind e kér
dések a minister által egybehivott szakavatott enquéteben 
megvitattatván, elvileg rövid időn elintéztetnek. Igen kérem 
tehát mindazon urakat, kiket az ezen tárgyak felett tartan
dó értekezletbe a ministerium már meghívott vagy meg fog 
hívni, hogy okvetlen megjelenjenek és nézeteik nyilvánítá
sával segítsék elő ez ügyek gyakorlatias, czélszerü kitisztá
zását és a közgyűlés a leirat értelmében maga részéről is 
bízzon meg képviselésére 2—3 tagot.

A választmány fölterjesztése alapján a magas minis
terium belátván, hogy az erdélyi részeknek a haza többi 
kerületeinek gazdasági állapotaitól sokban különböző gaz
dászati helyzete, a k.-monostori gazdasági tanintézetnél bi
zonyos gyakorlati s a viszonyok által igényelt módosításokat 
tesz szükségessé, értesítette választmányunkat, hogy 4 egy
leti tagot fölkért, hogy azok az általa e végből kijelölt, a ta
nár urakkal egyetértve s bizottmánynyá alakulva, tisztáz-
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zák ki a helyzetet és terjesszenek be részletes és indokolt 
tervet az intézetnek jövendőbeni rendezéséről, kiterjeszked
vén az a körül fölmerülhető összes kérdések megfejtésére.

A közteleki számla, fájdalom, még az idén is deficitet 
mutat: a nélkül, hogy a választmány maga mélyen bele men
ne a dologba; a terhelő vagy védő körülményeket hossza
sabban felsorolná, beterjeszti Ladányi tagtársunk azon in
dítványát s a választmány többsége magáévá tevén s a köz
gyűlésnek igy ajánlván annak azon alapelvét, miszerint óhaj
tandó, hogy e működés .ne emésszen fel többet ily nagy 
összegeket az egyleti jövedglemből és e czél tekintetéből a 
köztelek s a szöllő további kezelése szüntessék be, mihelyt 
az egyesület s a közérdek tetemes károsítása nélkül lehet; 
most arra kéri a t. közgyűlést, méltóztassék az ig. választ
mányt felhatalmazni arra, hogy egy bizottságot küldhessen 
ki, mely az ügyáliást s Ladányi tagtárs ezen indítványa lé- 
fesithetésének módozatait alaposan megvizsgálván, arról a 
választmányhoz indokolt jelentést tegyen, hogy a választ
mány ezen terv létesithetésének érdekében intézetek vagy 
egyesekkel előleges értekezés mellett alkudozásba léphes
sen, midőn pedig a dolog végleges elintézésére biztos kilá
tása lenne, e végből rendkívüli közgyűlést is hívhasson 
össze.

Megemlítve még, hogy a múlt évben a párisi kiállítá
son dicsőséggel vettünk részt, hogy itthon főtörekvésünket 
anyagi helyzetünk rendezésére fordítottuk, hogy a külactiót, 
a viszonyokon kívül, titkárunk hosszas távolléte is akadá
lyozta némileg, mindamellett azonban a kormány s egyesek 
teljes bizalommal fordultak a legkülönbözőbb kérdésekkel 
hozzánk és gyűléseink vitáiból nem egy áldásos csira fejlő- 
köttki; berekeszthetném 1878. állapotainak rövid vázlatát, 
köszönetét mondva a kormánynak az által.; ez évben is nyert 
segélyezés s az egyes tagoknak buzgó közreműködéséért, 
ha kötelesnek nem érezném magamat újból is fölemlíteni 
azon fájdalmas pangást, mely szakosztályainkban ez évben 
is mutatkozott.

Minden józan ifjúnak, annál inkább a gazdasági egylet 
tagjának éreznie kell azt, hogy hazánknál politikailag bol
dogabb országokban is, csak a vagyonosodás emelkedése biz
tosíthatja a legjobb törvényhozási intézkedéseknek megho- 
nosulását, megerősödését, a rohamosság nélküli biztos ha
ladást, annyival is inkább áll ez nehéz körülményeink közt.

Igénytelen nézetem szerint, a politikai elfoglaltság 
nem mentség a gazdászati téreni tevéketlenségért, sőt an
nak okvetlen maga után kell vonni emezt, ha hazánk felvi
rágoztatásában czélt akarunk érni s én igénytelen hangom 
egész erejével, szivem egész melegével kérem az egylet t. 
tagjait, méltóztassanak föleleveniteni egész buzgalommal e 
folyó évben azon pezsgő szakosztályi életet, mely volt fő- 
tényvczetője egyletünk felvirágzásának a múltban.

25 éve t. közgyűlés, hogy alig 10 — 15 hazafi a kolozs
vári Casinó egyik szobájában az erdélyi gazd. egyletnek uj 
életre hívását elhatározta s a hazafiak nem csekély áldoza
tával fölclcvcnitctte a tetszhalottat; nem említhetem ezt 

t. közgyűlés, mély hálaadás nélkül a nemzetek sorsát inté
ző gondviselés iránt;'nem úgy, hogy bár egy futó könnyet 
ne ejtsek azok sirhalmára, kik akkor az ügy érdekében ha
ladtak előttünk, de a felvirágzást annyira sem érhették el, 
mint mi; legyen áldott emlékezetük s a választmány nagy 
szellemüknek megfelelően vél cselekedni, midőn azt indít
ványozza e t. közgyűlésnek, hogy 25 éves fennállásuk emlé
kére tegyünk egy alapítványt, mely szerint a, mint remél
hetjük, kormányilag felállítandó vinczellér-képezdében 2 
vinczellér-tanóncz ingyen élelmezésére egyletünk évenként 
100—100 írttal fog járulni, mig a vinezellér-képezde az er
délyi részekben fennáll.

A felséges uralkodó pár ezüst-lakodalma alkalmára 
vonatkozólag, választmányunk nézetét abban van szeren
csém tolmácsolni, hogy egyletünknek Budapesten élő tagjai 
szintúgy, mint azok, kik innen e végből felmenni óhajtanak, 
a magyar orsz. gazd. egylet küldöttségéhez csatlakozván, 
azzal együtt mutassák be, mint egyletünk küldöttei, hódolat
teljes üdvkivánatukat ő felségeiknek.

Mint a tisztelt közgyűlés tudni méltöztatik, mai teen
dőink között utolsó az egyleti elöljáróságnak szabályszerű 
megválasztása; a 3 évi működési korszak letelvén. Midőn e 
gyűlés tanácskozásait, eddigi szokásaink szerint még végig
vezetni lesz szerencsém, engedje meg a t. közgyűlés, hogy 
most előre elnöktársam s a választmány választott tagjai ne
vében hálás köszönetét nyilvánítsak az egylet tagjainak ed
dig bennünk helyezett megtisztelő bizalmáért, kérve, hogy 
ha eddigi működésünkben tévedéseket észlelni méltóztat- 
tak, azok forrását ne ernyedetlen kitartásunk, jóakarata 
buzgalmunk hiányának, de emberi tökélytelenségünknek 
méltóztassanak tulajdonítani s ha talán sikerült e 3 év alatt 
az egylet, a haza javára valamit kieszközlenünk, e mai gyű
lés után is tartsanak meg nagybecsű jó emlékükben.

— Az éljenzéssel fogadott elnöki megnyitó beszéd 
után : br. Húsz á r S á n d o r, egyleti első alelnök kér szót 
és kijelenti, hogy az alelnöki tisztről végleg lemonda
ni kénytelen, a tagoknak szives támogatásukért, az egyleti 
tisztviselőknek rokonszenves közreműködésükért őszinte kö
szönetét mond és kijelenti, hogy7 az erdélyi gazdasági egy
letnek mindenkor munkás tagja fog maradni.

— Elnök: nem ezen minőségében, hanem mint az 
egylet igénytelen tagja emlékszik meg br. Huszár Sándor 
bokros érdemeiről, ki nagyon sokszor egyedül vitte az ügy
vezetés terheit a legnagyobb tapintattal és lehető sikerrel 1 
Mindezeknél fogva indítványozza, hogy br. Huszár Sándor 
állandó tiszteletbeli elnökké választassák.

— Közgyűlés a kegyeletes indítványt lelkes és szűnni 
nem akaró éljenzéssel fogadja és br. Huszár Sándort 
az erdélyi gazd. egylet állandó tiszteletbe
li elnökévé közfelkiáltással megválasztja.

95. Egyleti titkár, Gamauf Vilmos:
Tisztelt közgyűlés!

Az elmúlt óv, mely a külvilágban oly mozgalmasan 
folyt le, erdélyi gazdasági egyletünk részére inkább a esen- 
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des rendezkedés, a belműködés esztendeje volt, mert ezen 
időszak túlnyomó nagy részét az egyleti kerti vállalatok 
átalakítása és gondozása vette igénybe. Egyáltalában 
azon örvendetes helyzetben van a mai nappal lelépő igaz
gató választmány, hogy az egyleti ügyek kitisztázására há
rom éven át fordított munkálkodásra némi önérzettel te
kinthet vissza és az egyletnek 90,000 írtra tehető reális 
vagyonában oly értéket bocsát utódának rendelkezésére, 
mely az anyagi gyámolitást nem nélkülözhető szellemi te
vékenységnek szerény, de biztos támaszául szolgál. A fel
szaporodott hátralétek mielőbbi apasztására pénztárvizsgáló 
bizottságunk javasolja az ellenszert és igy a jövő cyclusba 
azon megnyugtató tudattal lépünk át, hogy a mai viszonyok 
között alig pótolható vagyon fenntartására a lehetőt meg
tettük és a mellett kitűzött czéljaink elérését is szem elől 
nem tévesztettük.

Egyleti beletetünk adatai közül első sorban megem
lítjük, hogy az elmúlt 1878-ik évben egy rendes közgyűlést 
és 14 választmányi gyűlést tartottunk, melyekben összesen 
203 végzés hozatott. A titkári hivatal ügyforgalma nem 
volt oly jelentékeny, mint a megelőző évben, részben az 
egyleti titkárnak távolléte, részben azon körülmény miatt, 
hogy tevékenységünk, mint már említettük, ezúttal inkább 
befelé, főleg a köztelek és szőllő rendezésére irányult.

A szakirodalom pártolására szerény költségvetésünk 
korlátolt határai között megfelelelő pénzösszeget fordítot
tunk, a bel- és jelesebb külföldi közlönyök száma a negy
venet haladta, csakhogy fájdalom, most is meg kell ujita- 
tanunk azon panaszt, hogy az egyleti tagok közül vajmi 
kevesen olvasták azokat.

Megemlítjük még, hogy újévtől kezdve a választmá
nyi ülések a délutáni órákra vannak áttéve, mely intézke
dés czélszerünek bizonyult, mert a látogatottságot teteme
sen emelte.

Szakosztályaink működése — egyet kivéve — most 
sem volt kielégítő, csakis a szívós szervezettel és ernyedet- 
len buzgóságu tagokkal rendelkező kertészeti szakosztály 
fejtett ki nagymérvű és üdvös tevékenységet. — Ezen te
vékenység oroszlánrésze az egyleti közteleknek jutott: 
meg lettek határozva az uj anyafakertben elhelyezendő 
gyümölcsfajok u. m. 60 féle körte, 63 féle alma, 22 féle 
szilva, 21 féle őszi baraczk, 14 féle kajszin baraczk, 20 
féle cseresnye és 11 féle meggy-amarella. A szakosztály 
arra is figyelemmel volt, hogy a fajok itt lehetőleg érési 
idejük szerint helyeztessenek el; a catalogus készítésére 
nézve pedig kimondotta, hogy minden gyümölcsnek első 
sorban eredeti neve közöltessék, az idegen szók kiejtése 
zárjelben csatoltassék, azután — a mennyire egyáltalában 
van, vagy tehet — a név jó magyar fordítása következzék, 
a leggyakoribb hasonnevek közlése szintén kívánatos. Hogy 
az anyaiakért csemetéi lehetőleg biztosak tegyenek, a szak
osztály tagjai vetekedve ajánlottak fel biztos és kipróbált 
fajaikból oltógalyakat; a szives adományozók sorában id. 
Bodor Pál, Brassai József, Szentgyörgyi Lajos és József, 

Szabó Sámuel, Veress Ferencz és Ritter Gusztáv neveikkel 
találkozunk. A még hiányzókat Bereczki Máté hirneves po- 
mologustól és a keszthelyi tanintézet kertészetéből rendel
tük meg. Miután a szakosztály egyáltalában minden kerti 
mozzanatot beható figyelemmel kisért, remélhető, hogy az 
átmenet nehézségeinek daczára az uj intézményben a teljes 
correctséget fogjuk elérni. A múlt év e tekintetben azért 
is kedvezett, mert számos faj termésre került és valódisá
gának constatálására, esetleg nevének rectificálására szol
gáltatott kedvező alkalmat.

A nagy-utezai szőlőben a hat felső tábla szintén tel
jesen rectificálva és minden faj czinkusa a szerint megújítva 
tett. Meg kell említenünk intéző Szentgyörgyi Lajos tag
társnak azon szívességét, melylyel a telepet 15 féle jeles 
szőlővel megszaporitotta.

A szakosztály a választmány helybenhagyásával a 
dicső-szent-mártoni terménytárlaton gyümölcs és szőlő kül
deménynyel vett részt, melynek avatott kísérője tagtárs 
Szentgyörgyi Lajos volt. Ki állítmányunk élénk figyelmet 
keltett és dicsérő oklevéllel lett kitüntetve. Ez alkalommal 
ismerkedtünk meg kassai Mathiasz János hires szőlőgyüj- 
teményével, melynek 80 jelesnél jelesb faját ugyancsak 
Szentgyörgyi Lajos ur hozta magával Kolozsvárra s mely
ből 29-et csemege szőlőink kiegészítésére meg is rendel
tünk. A deési tárlaton szakosztályunk tagtárs Szabó Sámu
el által volt képviselve.

A szakosztály 1878-ban 54 ülést tartott, mely a kert 
ügyeinek, a szellemi működésnek és a gyümölcsizlelésnek 
volt szentelve. Ki lett próbálva a Mader-féle hernyóégető 
fáklya, melynek alkalmazása azonban csak külön ráillesz
tett kürtővel tehet czélszerü, valamint megismertetés és 
utánkészités czéljából különféle mesterséges madárfészek 
lett meghozatva. Alapos megbeszélés tárgyát képezte: a 
szőlő harmatgyökereinek le-vagy le nem tisztítása, a phy- 
toptus vitis és a vértetü és több más érdekes szakkérdés.

Az ízlelések alkalmával számos névtelen gyümölcsfaj 
lett meghatározva, hamis nevek rectificálva; kóstolásokra 
került 335 alma, 318 körte, 244 szőlő, 54 szilva, 40 cseres
be, 38 dinnye, 30 eper, 28 meggy, 14 őszi baraczk, 11 
egres, 9 kajszin baraczk, 3 málna, 1 dió s 1 mogyoró, ösz- 
szesen 1126 gyümölcsfaj !

A szakosztályi működésen kívül egyes ügyek külön e 
czélra választott bizottságok által lettek esetről esetre 
elintézve.

A halál a múlt évben sem kímélte meg különben sem 
nagy számú tagjainkat: elvesztettük tiszteletbeli tag Kiss 
Jánost, ki jeles méhészeti munkáival szerzett magának mél
tó nevet, alapitó tag gróf Mikes Benedeket és évdijas tag 
Farnos Eleket. Béke hamvaikra 1

E sajnos veszteséggel szemben a taggyarapodás ör
vendetes eredményt szolgáltatott: alapítókul megnyertük 
gróf Bethlen Gergely, báró Jósika Sámuel, gyóf Nemes 
Vincze, gróf Bethlen András ós legifjabb gróf Bethlen Sán
dor urakat; évdijas tagokul, részint lejárt kötelezvényük 
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megújítása, részint újbóli belépés folytán: Walter Lajos, 
Tóth Tamás, Szakács Péter, Girsik János, Dávid Antal, 
Boér Sándor, Hutflesz Károly, Gaal Elek, Lengyel Ádám, 
Tuba Lajos, Szigethy Miklós, Szentkirályi Géza, Vörös Sán
dor, Veress Dénes, id. Bodor Pál, báró Jósika Andor, báró 
Kemény Endre, báró Kemény Simon, K. Papp Miklós, gróf 
Béldi Ákos, Ssacsvay Sándor, Szabó Samu, Filep István, 
Felszegi Sámuel és Hantz Pál, összesen 25 tagot.

Az uj rendszer szerint kezelendő köztelekről múlt 
évi jelentésünk kimerítő részletességgel emlékezvén meg, 
azok után, miket már a kertészeti szakosztály működésé
nek vázolásánál említettünk, inár csak kevés mondani va
lónk marad fenn.

A napokban lefolyt kerti leltározás bizonyítja, hogy a 
kitűzött czélhoz biztos léptekkel közeledünk, a rendezke- 
zés az elmúlt évben nagyot haladt, mi a távollevő titkárt 
ezen ágban helyettesitő Szentgyörgyi Lajos ur odaadó buz
galmának és az egyleti kertész Krézsek István szorgalmas 
igyekezetének tulajdonítható. Az uj anyafa-kert 285 fiatal 
szép csemetével be van állítva, ezek túlnyomó nagy része 
be van oltva s meg is fogant, a többi pedig most áll oltás 
alatt. Az uj táblákból hat van előkészítve, egyik már 1877- 
ben lett szemezve, kettő most kerül oltásra, a más kettő 
most lesz magonczczal ellátva. A tavaszi eladásra vagy 800 
különböző csemete, négy ezernél több gyökeres szőlő és 
30.000 sima vessző áll rendelkezésre. A meglevő állomány 
túlnyomóan körtét mutat fel: 2400 körtére csak 400 
alma esik. Három táblát, kettőt körtével és egy kicsit 
megygyel most a tavaszon fogunk árverés utján értékesíteni, 
itt is 5—600-ra megy a használható csemeték száma. Az uj 
táblák csemetéinek eladását 1880. őszén lehet megkezdeni, 
addig a meglevő készlettel kell jól-rosszul kijönni. A mag
vetés és vadoncz táblák igen szépen állanak, úgyszintén a 
szőlő gyökereztető is, az átültetett egres és málna jövő ősz
szel már kiadható lesz.

A köztelki jövedelem csakis a jó szőlő és répatermés 
következtében emelkedett 1280 írtra, mert a csemeteke
reslet felette csekély volt. Napszám összesen 2369 % hasz
náltatott fel, mely 1201 írt 88 krba került, azaz napjára 
nem egészen 51 krajczár esik. A köztelki deficit az elmúlt 
évben 959 frt 72 krt tesz és igy a tavali költségvetésben 
előrelátott 700 frtnyi összeg 259 frt 72 krral lett túlhaladva.

A folyó 1879-ik évre a kiadások 1900 írtra, a bevé
telek 1100 írtra vannak felvéve, lenne tehát hiány 800 frt. 
mely költségvetésünkben is igy szerepel.

Hogy a felszámított kiadási összeg elegendő lesz, az 
— normális időjárást feltéve — annyival is inkább remél
hető, mert számos költséges munkának súlya a múlt évre 
esett és többé nem is ismétlődik.

A nagy-utczai szőlő, mint már említettük, a múlt év
ben rendezve lett, a további tisztázás az idén lesz végre
hajtva, ezen munkát is a bőtermés hathatósan segítette 
elő. Egy régóta fenyegető kiadás: a kerítésnek gyökeres 
javítása nem volt tovább halasztható, ez alkalommal a sza

bályozási vonalba juthatás miatt 46 ‘/2Q öl közhelyet kel
lett átvennünk, melyet Kolozsvár városa oly kikötéssel bo
csátott át, hogy a szőlő eladása esetén ennek árát, ölét 5 
írtjával számítva, megfizetni kötelesek leszünk. A kerítés 
költsége 162 irtot tett, a vinczellér fizetésével együtt tehát 
282 frtot költöttünk a szőlőre, ebből leütve a 168 frt jöve
delmet, itt 114 frt deficitet találjunk.

A kolozsvári községi faiskola ügyéről fájdalom mit 
sem jelenthetünk! Felszólaltunk 1878-ban is több ízben, 

:de sem választ nem kaptunk, sem a már két évi bér megfi
zetve nem lett, sem — a mi legsajnosabb — a faiskola lé
tesítésére nézve legkisebb lépés sem történt. Végre egye
nesen a polgármester úrhoz fordultunk és kénytelenek vol
tunk kijelenteni, hogy azon esetben, ha egyletünk a faisko
la azonnali beállítására nézve kellő biztositékot nem nyer
ne, a felajánlott helyet folyó évi april hó 1-jétől kezdve az 
egylet saját rendelkezésébe visszabocsátottnak fogja tekin
teni, mert sem magához méltónak, sem tagjai előtt igazol- 
hatónak nem tartja azt, hogy „Községi faiskola“ czimén egy 
fontos közczélnak elérésére szánt terület továbbra is olcsó 
marhakaszáló gyanánt a város majorsági ökreinek eledeléül 
szolgáljon. Válasz azonban mind e jelen óráig nem érkezett.

Valamivel örvendetesebb, mit „Erdélyi gazda“ czimü 
szakközlönyünkre vonatkozólag jelenthetünk, a mennyiben 
az előfizetési ár leszállítása következtében az előfizetők 
száma megkétszereződött. Még igy is nagyon csekély a 
mennyiség, hiszen mindent számítva, hetedfélszáz példány 
ment szét, de legalább bebizonyult az, hogy az igazgató 
választmány intentiója helyes volt. A pártolás-hiány külön
ben ijesztő nagy és ezen segitni részben azon t. birtokosok 
lennének hivatva, kik mint alapitók, a lapot különben is 
díjtalanul kapják, ha azt gazdatisztjeik számára előfizetnék: 
higyjék el, hogy a mai uzsorás világban jobb kamatra sem
miképen sem adhatnák ki e csekély összeget!

Községek és olvasó egyletek is megbirnák az ily cse
kély kiadást; mi részünkről nem tehetünk egyebet, mint 
hogy a mivelődésre, a szakbeli ismeretek gyarapítására le
hetőleg olcsó és kedvező alkalmat nyújtunk. Az 1878-ik 
lapszámadás szerint az egyleti pénztár által 622 frt lesz 
pótolandó, mely összeggel szemben 400 példány küldetett 
díjtalanul szét a tagoknak és más jogosultaknak.

A lap emelésére intézett szakadatlan törekvés arra 
inditá az igazgató választmányt, hogy február közepétől 
kezdve „Üzleti hetiszemle“ czim alatt egy uj rovat létesí
tését határozta el, mely a budapesti és bécsi gabonatőzsde, 
valamint az ottani marha és sertésvásárok forgalmát és árait 
röviden és híven jelzi, hisszük, hogy ezen újítással kedves 
szolgálatot tettünk és kívánatos tájékozást nyújtottunk mind
azon gazdatársaknak, kik a költségesebb üzleti lapokat nem 
jártathatják.

A lapunknak tavali folyamából fenmaradt, mintegy 
30 példányt az illetékes egyházi hatóságok utján szegény 
és a gazdaság iránt érdeklődő felekezeti néptanítók rászó
ró ajánlottuk fel.
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Külső működésünk egyik legnevezetesebb mozzanata 
a párisi közkiállitásnál történt szereplésünk volt, mely két
féleképen érdekelt bennünket; egy részt azért, mert abban 
több és jeles termékkel képviselve voltunk, másrészt azért, 
mert egyleti titkárunk ott mint Magyarország mezőgazda
sági, erdészeti s borászati felügyelője működött. A múlt évi 
közgyűlés által elhatározott szabadságolás következtében a 
titkár helyettesítése vált szükségessé, mely czélból annak 
hatásköre többfelé osztatott: kolos-monostori tanár Walter 
Lajos ur a fogalmazási szakot vette át, kit az irodában 
a tikári segéd Iveresztély Lajos ur gyámolított; a kerti 
ügyek intézése, mint már említve volt, Szentgyörgyi Lajos 
urra volt bízva; végre az „Erdélyi gazda“ szerkesztői teen
dőit Szabó Sámuel ur végezte.

A lefolyt év és részben e jelentés tanúskodik arról, 
mily buzgósággal feleltek meg a nevezett urak az elvállalt 
feladatnak és igy a múlt évi t. közgyűlés azon határozata, 
hogy a titkár távollétéből az egyletre semmiféle anyagi te
her ne háromoljék; valamint, hogy ez által az egylet egyéb 
érdekei hátramaradást ne szenvedjenek, minden tekintet
ben érvényesült.

Hogy minő eredménynyel állták meg helyüket tenné-, 
nyeink és kivált borúnk a világversenyen, az ma már eléggé 
tudva van és ha tán mi kevésre becsüljük is a kivívott sikert, 
ha megbocsátható elfogultsággal nem is anynyira több, mint 
inkább nagyobb dijakat vártunk: úgy ne feledjük azt, hogy 
aránylag nem csak jobban lettünk osztályozva, mint a tu- 
lajdonképeni magyar borok, hanem az összes idegen borok 
között is megfelelő rangot nyertünk. Mindezeknek kimuta
tása a szőlészeti szakosztálynak a választmány által is hely
benhagyott határozata folytán egy külön dolgozatnak van 
fenntartva, melynek elkészítése a titkárra bízatott. így a 
párisi köztárlat emléke oly méltón lesz megörökítve, mint 
az arra fordított áldozat és a jelzett siker azt kívánatossá 
és megengedhetővé teszi.

A dicső-szent-mártoni és deési kiállításon való szerep
lésünk már korábban meg volt említve.

A nmlgu ministerium az elmúlt évben is anyagi se
gélyben részesítő egyletünket, melyért fogadja őszinte kö- 
szönetünket — a segély összege a lap fenntartása és a ván
dortanár fizetése czimén 1600 irtot tett. Nagy hálával em
lékezünk meg továbbá a nmlgu ministeriumnak azon előzé
kenységéről is, melylyel egyletünket az általa kiadott' vagy 
segélyezett szakközlönyök és könyvekben részesíteni ke
gyeskedett; ezen becses adományok a lefolyt évben is tete
mesen gyarapították egyletünk könyvtárát, melynek szapo
rítására azonkívül még pénztárunkból is jelentékeny össze
get, közel 200 irtot vettünk igénybe.

Ugyancsak a nmlgu ministerium Mont d’or paszulyt, 
legkorábbi székely törökbuzát, tót árpát és leutovitzi répa
magot küldőt megkísérlés végett; e kísérletek azonban 
csak közepes sikert mutattak fel.

A nm. földmivelési ministerium saját kezdeményezése 
folytán, a kolozs-monostori m. k. gazd. tanintézet ellenőrző 

felügyelete egyletünkre lett ruházva, mely czélból igazgató
választmányunk alelnök Szabó József, Dávid Antal és Ladá
nyi Sándor tagtársak személyeikben felügyelő bizottságot 
küldött ki. — Ennek általános jellegű jelentése a folyó év 
elején terjesztetett fel a nmlgu ministeriumhoz s avval nyert 
elintézést, hogy az intézetnél létesítendő reformok érdeké
ben kiküldött vegyes bizottságban egyletünk br. Jósika La-; 
jós, Paget János, Szabó József és gr. Bethlen Géza tagtár
sak által lesz képviselve. A bizottság munkálatait mielébb 
meg is fogja kezdeni, hogy a kívánatos reformok még az 
idei ősszel életbeléptethetők legyenek.

A nmlgu ministerium felszólítására véleményt adtunk 
a hazai magtermelés mikénti fejlesztése és emelése iránt; 
a kolozs-monostori alapítványi helyek betöltésére a szoká
sos javaslatot megtettük, egyleti működésünkről, valamint 
az országrész mező- és erdőgazdasági állapotáról jelentést 
készítettünk stb.

Csatlakoztunk azon lépésekhez, melyeket az aradi 
gazdasági egylet a trágyaszállitás érdekében tett; véle
ményt mondtunk az italmérési jog szabályozása iránt; pár
toltuk azon felterjesztést, melyet az erdélyi szász gazdasá
gi egylet a légkör állapotát jelző távsürgönyök árleszállí
tása ügyében a nmlgu minisztériumhoz intézett stb.

A községi gazdasági egyletek alapszabály tervezete 
szétküldetvén, örömmel jelentjük, hogy Sáromberkén köze
lebbről ilynemű társulat már életbe is lépett, remélhetőleg 
többnek alakulása már csak idő kérdése; egyletünk a fia
tal collegét örömmel üdvözölte s annak lehető támogatását 
kedves köteleségének tartja.

A kolozsvári bankfiók ügyében megindított mozgalom 
egyletünket is körébe vonta s a magas kormányhoz indított 
küldöttségben elnökünk által vettünk részt; hogy a lépé
seket teljes siker koronázta, az ép oly örvendetes, mint 
köztudomású tény.

Szebenmegye közönsége buzgó tagtársunk gr. Schwei
nitz Gyula fáradozása folytán mező- és erdőgazdasági, va
lamint állattenyésztési ügyeit szabályrendeletek utján oly 
mintaszerűen szervezte, hogy azoknak elfogadása többi 
megyéink részéről is felette kívánatos. Ugyanazért igazga
tó választmányunk egy bizottságot küldött ki, mely a szó
ban forgó statútumokat oly módon szerkessze vagy dolgoz
za át, hogy azok a netán eltérő viszonyokkal biró megyék 
által is alapul felhasználtathassanak, — e terjedelmes mun
kálat ma készen áll és legközelebb a törvényhatóságoknak 
ki fog küldetni.

A bécsi gazdasági és erdészeti club a német birodal
mi védvámtörekvésekkel szemben közös fellépésre hiván 
fel az osztrák-magyar gazdákat — egyletünk is csalatko
zott a beküldött kérvényhez, azon módosításokkal, melye
ket az erdélyi országrész érdekében kívánatosaknak tartott, 
utalva főleg a vasúti hálózat elodázhatlan kiegészítésére, a 
Kolozsvár-Deés-Besztercze-Szuczavai vonal és az Arad-Sze- 
gedi közvetlen, majd aSzabadka-Bajai összeköttetésre, mely 
forgalmunknak két egyenes vonalat biztosítana Schweicz 
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és Francziaország felé, hol a német vasúti tarifa és vámté
telek nyomásától mentve lennénk. Legnagyobb elégtéte
lünkre szolgál, hogy a mit erdélyi gazdasági egyletünk még 
1875. márczius 1-i kelettel a képviselőházhoz intézett em
lékiratban kérelmezett, hogy t. i. a kérődzők behozatala a 
keleti tartományokból tiltassék el — azt most nem csak 
Magyarország, de az egész osztrák birodalom minden gazdája 
egy szívvel, egy lélekkel hangoztatja és e hatalmas szövetke
zésnek tán mégis sikerülni fog a mindaddig elintézetlen 
nagyfontosságu kérdés kedvező megoldását kivívni.

De miután, fájdalom, felette sok ügyünk hever még 
ellátatlanul anrnlgu ministeriumnál, — minélfogva nem rit
kán a tétlenség vádja éri egyletünket a be nem avatottak 
részéről — épen a közelebbi napokban intéztünk indokolt 
kérést a törvényhozáshoz, venné tekintetbe anyagi jóllétünk 
valóban ijesztő hanyatlását és tegye lehetővé legalább a 
legsürgősebb intézmények mielőbbi életbehivását, mert el
lentétben egy ismert államférfi kedvencz mondásával, mi 
még továbbra is várni teljességgel nem tudunk.

Örömmel tölté el keblünket azon hir, hogy a földmi- 
velési ministerium székét szükebb hazánk érdemes szülötte 
és egyletünk tagja br. Kemény Gábor ur foglalta el és egy
hangúlag elhatároztuk, hogy ő nmlgát külön küldöttség által 
fogjuk üdvözölni s néki egy feliratot, mely rövidre vonva re
ményeinknek, de bajainknak is kifejezést adjon, átnyújtani.

Különböző gátló körülmények miatt e határozat csak 
ez évi február 4-én volt foganatosítható és elnökünk vezetése 
alatt a következő erdélyrészi képviselők u. m.: br. Bánffy 
László, Borosnyai Pál, Gál Jenő, Gábor Péter, Hegedűs 
Sándor, Jakab Bogdán, br. Kemény János, dr. Knöpfler Vil
mos, Korizmics László, Mikó Bálint, Pap Lajos, Simó Lajos, 
Tibád Antal és Tisza Lajos lettek mint erdélyi gazdasági 
egyletünk képviselői a minister ur által fogadva Elnökünk 
kiemelte az egylet örömét és bizalmát; kifejezte, hogy az 
átadott felirat nem a puszta udvariasságnak kívánt megfe
lelni, hanem felemlíti azon reményeket, melyekben eddig 
csalódtunk; azon működést, melynek az eddigi ministerek 
alatt sikere nem lett és kérte ő nmlgát, hogy mindezt te
kintetbe véve, megvalósulásra jutni segítse! A minister ur 
megköszönve az egylet figyelmét, oda nyilatkozott, hogy ed
dig is el volt határozva intézményeiben főként a helyszerü- 
séget tekinteni s egyletünk elintézetlen feliratait fontolóra 
venni. Mint az erdélyi részek gazdasági főérdekeit a birtok
viszonyok és mezei rendőrség rendezését, a ló- és szarvas
marha tenyésztést, egy szarvasmarha törzsnyáj felállítását, 
a szőlő- és gyümölcstermelés emelését, kertész- és vinczel- 
lér-képezde felállítását és az állatoknak és terményeknek, a 
mostaniaknál olcsóbb árszabályok szerint a világpiaczra hoz- 
hatását említette és ily irányú törekvésekhez pártfogását 
ígérte s igy a jövő iránt a legszebb reményeket keltette 
keblünkben.

Es hogy c remények a megvalósuláshoz mily közel ál
lanak, bizonyítja az, hogy a minister ur ő excellentiája ez 
érdemben f. martius hó végére vagy esetleg april hó elejére 

illetékes'erdélyrészi szakférfiakból álló értekezletet hivott 
össze, mely első sorban a birtokviszonyok rendezése, neve
zetesen az erdő- és legelő-elkülönités, a tagosítás keresztül
vitele körül felmerülő akadályok és a nehézségek megvita
tásával és az azok elhárítására vezető utak és módok kije
lölésére lesz hivatva.

Mielőtt e vázlatos jelentésünket bezárnék, röviden 
felemlítjük még, minő terveink vannak a jövőre, melyeket 
az uj választmány mintegy örökségül fog átvenni. A székes
fehérvári országos kiállításon borainkkal akarunk résztven- 
ni; ősszel pedig, ha felkérésünk meghallgatásra talál, Sepsi- 
Szent-Györgyön a gazdasági vándorgyűlések megszakadt 
fonalát ismét felvenni. Végre a gazdasági sorsjáték által 
czélszerü gépeket, eszközöket szándékozunk elterjeszteni s 
ez által szakunk haladásához járulni. Reméljük, hogy az uj 
választmány, mint hű sáfár, mindezeket nemcsak sikeresen 
fogja keresztülvinni, hanem szükebb hazánk anyagi jóllétét 
még tetemesen gyarapítani, uj és jobbnál jobb intézkedé
sekkel előmozdítani; mert a még megmaradt csekély javak 
megmentésére és fentartására soha nagyobb szükség nem 
volt, mint épen most! —

— A titkári jelentés helyeslő tudomásul szolgál.
96. Egyleti pénztárnok dr. Hint z György: az 1878- 

ik zárszámadást terjeszti be, mely mellett a pénztárvizsgáló 
és költségvetést készítő bizottság következő jelentése olvas- 
tatik fel:

Tisztelt közgyűlés!
A tiszteletteljesen alulírott pénztávizsgáló-bizottság a 

következő jelentést terjeszti be:
Mindenekelőtt legkedvesebb kötelességének tartja ki

nyilvánítani, hogy az egylet számadásait ez alkalommal is a 
legnagyobb pontossággal vezettetnek tatálta, úgy hogy en
nek nyomán egyleti pénztárnok t. dr. Hintz György ur fá- 
radhatlan buzgóságát a t. közgyűlés méltányló elismerésébe 
a legmelegebben ajánlja.

Az egyenként kimutatott tételek bővebb magyaráza
tot nem igényelvén, csakis a vagyonmérleg kimutatásánál 
kell röviden megállanunk, mert itt egy nagyon szomorú kö
rülmény vonja magára figyelmünket, azt. i., hogy a beváran- 
dók rovata nemhogy apadást, de növekedést mutat fel a 
mint ez a következő összehasonlításból kitűnik.

Hátralét 1877.
alapitó kamat 6993 frt 30 kr.,
óvdij . . . 3019 frt 36 kr.,
kölcsöntőke kamat 154 frt 88 kr., 

1878.
7643 frt 88 kr.,
3193 frt' 45 kr.,

501 frt 80 kr.,
tehát 1878-ban 1171 frtnyi szaporulat, melyből majd fele,
azaz 501 frt 80 kr. a kölcsöntőkék kamataira esik!

A tiszteletteljesen alulirt pénztárvizsgáló-bizottság kö
telességéből folyólag arra hívja fel a t. közgyűlés figyel
mét, hogy ezen hátralékok a lehető legerélyesebben hajtas
sanak be, vagy pedig behajthatlanságuk esetén írassanak 
le. E czélból az igazgató választmány utasítandó lenne, 
hogy egy külön kiküldendő bizottsága által vétesse ezeket 
évről évre rendesen számba s ellenőriztesse az ügyvédi hí- 
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vatal eljárását is, nehogy az egyleti érdekek netáni késedel- 
mezés által kárt szenvedjenek.

A mi a kölcsöntőkék után kimutatott 501 frt SOkrnyi 
kamathátralétet illeti, van szerencsénk jelenteni, hogy ebből 
mai jelentéstételünk napjáig 295 frt az egyleti pénztárba 
befolyt.

Egyletünk pénztár érték állománya, mely elnöki el
lenzárolás mellett a Wertheim-pénztár u. n. „ trésor “-jában 
van elhelyezve, most van először külön kimutatva és 61592 
frt 50 kr. értékpapír készletet tüntet fel.

Mindezeknek elősorolása után azon tiszteletteljes ké
réssel fordulunk a t. közgyűléshez, szíveskedjék egyleti pénz
tárnok t. dr. Ilintz György urat a fennhagyandók fennha- 
gyásával az 1878-ki egyleti zárszámadás terhe alól fel
menteni.

Tisztünkhöz tartozván még a folyó 1879-ik évi költ
ségvetésnek elfogadás végetti beterjesztése, bátrak vagyunk 
azt a következőkben bemutatni:

Szükséglet:
1. Tisztviselők fizetésére . . . 1500 frt.
2. Hivatalos helyiség bére, fűtés és

legénytartás . . ..................................... 450
3. Az egyleti köztelek fenntartása . 800
4. A nagy-utczai szőlős kert fenntartása 120
5. Posta- és szállítási költségre . • 120
6. Szaklapok és könyvekre . . . 200
7. „Gróf Mikó Imre“ czimü ösztöndíjra 100
8. „Erdélyi gazda“ fenntartására . 750
9. Különféle egyleti nyomtatványokra 150

10. Vándorgyülési, kiállítási, utazási
s egyéb költségekre .............................  700

11. Vegyesekre s előre nem látottakra 110

V

n

n

v

n
n

Összeg 5000 frt.
Fedezet:

1. Múlt évi kölcsöntőke kamat-
hátralékokból ........................................  . 501 frt.

2. Kölcsön adott 7300 frt tőke
után 8% ........................................ ..... . 584 „

3. Báró Bánffy Ádám 1050 frtos
legatuma után 6% .................................. 63 „

4. Erdélyi földteherment. kötvény
28,192 frt névérték után ............................ 1310 ,,

5. Magyar földhitelint. kötvény 31,300
frt EÓvérték után............................ 1720 „

6. Alapítványi kamats évdijból várható 822 „

Összeg 5000 frt.
A számadás és költségvetés tételeire, kívánatra és hiva

tásuk szerint egyleti pénztárnok és titkár urak fognak rész
letes felvilágosítást adni.

Ezzel tiszteletteljes jelentésünket bezárva, maradunk 
a t. közgyűlésnek

Kolozsvárt!, 1879. martius hó 11-cn
alázatos szolgái:

Szabó József, Tóth Zsiginond, Dávid Antal, 
kiküldött pénztárvizsgáló bizottsági tagok

— A jelentés helyeslő tudomásul szolgálván, közgyű
lés elhatározza, hogy

a) egyleti pénztárnok t. dr. Hintz György urnák fá
radhatatlan búzgóságáért jegyzőkönyvi elismerést és köszö
netét szavaz;

b) az igazgató-választmányt a hátralétek kitisztá
zása és behajtása iránt a jelentés értelmében utasítja;

c) egyleti pénztárnok t. dr. Hintz György urat az 
1878-ik évi egyleti zárszámadás terhe alól afennhagyandók 
fennhagyásával ezennel felmenti;

d) a beterjesztett 1879-re szóló költségvetési előirány
zatot elfogadja.

97. Elnök: a választások megejtésére kéri fel a köz
gyűlést;

— a szavazatszedő-bizottságokba felkéretnek:
az elnöki szavazatok bevételére Inczédy Sámuel 

elnöklete alatt báró Bánffy Ernő és Walter Lajos tagtársak;
az’ igazgató-választmányi szavazatok bevételére Finály 

Henrik elnöklete alatt báró Jósika Andor és Szentgyörgyi 
Lajos tagtársak.

98. Egyleti titkár G a m a u f Vilmos: olvassa azon 
átiratot, melyben minister ő nmlga 5556. sz. a. értesíti az 
egyletet, hogy az erdélyi viszonyok rendezése czéljából 
martius végén, esetleg aprilhó elején illetékes szakférfiak
ból álló értekezletet hiv össze s felszólítja az egyletet, hogy 
ezen magát két kiküldött tagja által képviseltesse, meg
jegyezvén, hogy az elnök, alelnök és több kiváló tag már is 
fel van kérve a részvételre;

— közgyűlés minister úr ő nmlgának e nagy horderejű 
intézkedéséért őszinte köszönetét mondván, a fentiek értel
mében képviselőkul Gál János és Bokros Elek tagtársakat 
kéri fel. Egyszersmind, miután a birtokrendezés és tagosí
tás ügye számos műszaki kérdéssel is összefügg, felkérendő 
lesz a minister úr ő nmlga, szíveskedjék az értekezletbe egy 
mérnöki szakembert is meghívni, mely czélból közgyűlés T. 
Velits Lajos urat bátorkodik ajánlatba hozni.

99. Egyleti titkár G a m a u f Vilmos: a biztosítási 
társulatok által az egyletnek felajánlt kedvezményi szerző
désről az igazgató választmány nevében jelentést tesz;

— közgyűlés az igazgató választmány indítványát egy
hangúlag elfogadván, határozatilag kimondja, hogy egy ilyen 
szerződés megkötését elvileg helyesnek és kívánatosnak 
tartja, az egyleti pénztár részéről a tagok javára minden 
felajánlt százalékos próvisióról lemond és felhatalmazza az 
igazgató választmányt, hogy a biztosító társulatok által be
nyújtandó részletes tarifa alapján szabad választása szerint 
a társulatok valamelyikével tizenkét évre szerződhessék.

100. Elnök: indítványozza, hogy Ó Felségeik ezüst 
lakodalma alkalmából egyletünk is adjon kifejezést hódolat
teljes érzelmeinek, meg pedig oly módon, hogy részint az 
akkor Budapesten tartózkodó tagok, részint a netán innen 
csatlakozni kívánó tagok az orsz. magyar gazdasági egylet 
küldöttségében vegyenek reszt egyletünk nevében, melynek 
megengedésére a társegylet felkérendő lesz;
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— közgyűlés az elnök indítványát egyhangúlag el
fogadja.

101. Egyleti titkár Gamauf Vilmos: a gazdasági 
gép- és eszközsorsjáték ügyében az igazgató választmány 
nevében jelentést tesz;

— közgyűlés a jelentést egyhangúlag magáévá tévén, 
elhatározza, hogy azon esetben, ha a kincstál’ az illetéket 
elengedné, ha továbbá egy hiteles czég az összes sorsjegy
készletet bizonyos feldijért, hajlandó lesz átvenni: akkor 
15,000 darab 50 kros sorsjegy kibocsátásával a czélszerü 
gépek és eszközök ez utón való elterjesztésére nézve még 
ez évben kísérletet teend. —

102. Elnök: indítványozza, hogy egyletünk újjá ala
kulásának 25 éves évfordulója, mely épen a jelen napokra 
esik, legméltóbban úgy lenne megünnepelhető, ha a felállí
tandó állami vinczellérképezdében két vinczellértanoncznak 
évi eltartására az egylet 100—100 forint alapítványt tesz;

. —• közgyűlés az indítványt egyhangúlag elfogadja és 
addig is, mig az említett képezde létesülhetne, más hason- 
czélu intézetnél lesz két az egylet által kijelendő erdély- 
részi ifjúnak kiadandó.

103. Elnök: indítványozza, hogy egy külön kiállítási 
alapnak előteremtésére czélszerünek vélné a nm. pénzügy- 
ministeriumhoz azon kéréssel fordulni, hogy az 1879-ben — 
esetleg 1880-ban — rendezendőjótékonyczélu államsorsjáték 
tiszta jövedelmének fele része az idézett alap javára az er
délyi gazdasági egyletnek engedtessék át;

— közgyűlés az inditványt egyhangúlag elfogadja s 
annak sikeres foganatosítására elnökét felkéri.

104. Egyleti titkár Gamauf Vilmos az igazgató
választmány nevében beterjeszti Ladányi Sándor azon indít
ványát, hogy az egylet kerti telepeinek kezelésével hagyjon 
fel, azokat a czél fenntartása mellett intézeteknek vagy tár
sulatoknak kihasználás végett ajánlja fel, vagy ha mind ez 
nem sikerülne : az anyag lehető értékesítésével adja el, a 
megmaradt összeget pedig fordítsa a szarvasmarha-tenyész
tés emelésére;

—■ közgyűlés kimondja, hogy hajlandó különösebben a 
köztelekkel felhagyni, ha sem az egylet, sem a czél ez által 
hátrányt nem szenved és felhatalmazza az igazgató vá
lasztmányt egy vizsgáló küldöttség kinevezésére, mely
nek jelentéséhez képest a kormánynyal, intézetekkel vagy 
társulatokkal értekezletek és alkudozások kezdethessenek, 
melyek, ha kedvező eredménynyel biztatva, végleges hatá
rozatot igényelnek, e czélra összehívandó rendkívüli közgyű
lés elé lesznek terjesztendők.

105. Elnök: az igazgató választmány nevében in
dítványozza, hogy fáradha tatlan munkásságu gyümölcsészünk 
Kronstadter (Brassai) József tiszteletbeli taggá 
választassák; —

— közgyűlés az inditványt egyhangúlag elfogadván 
Kronstadter (Brassai) Józsefet az erdélyi gazdasági egylet 
tiszteletbeli tagjává ezennel megválasztja.

10G. Szent györgyi József: indítványozza, hogy 
ezentúl az egyleti kertek és a könyvtár is rendszeresen lel- 
tároztassanak és az erről szóló jelentések a közgyűlés elé 
terjesztessenek;

— közgyűlés az inditványt egyhangúlag elfogadja.

107. Szentgyörgyi József: indítványozza, hogy 
a közgyűlés Gróf Schweinitz Gyula tagtársnak az egylet 
érdekében kifejtett fáradhatatlan, szakavatott és sikerdús 
munkásságáért elismerő köszönetét szavazzon ;

— egyhangúlag elfogadtatott és Gr. Schweinitz Gyula 
tagtársnak kivonatilag kiadni határoztatok.

108. Inczédy Sámuel az első szavazatszedő bi
zottság nevében jelenti, hogy a bejött szavazatok összes 
száma: 55, ebből nyert

Elnökségre : Tisza László . . .
„ Paget János . . .
„ érvénytelen volt

Első alelnökségre: Szabó József . . .
„ „ Gróf Schweinitz Gyula
„ „ Gróf Teleki Gusztáv

Másod-alelnökségre: Báró Jósika Samu .
„ „ Gróf Schweinitz Gyula 

5 3-at,
1 -et,
1

53-at,
1-et,
1-et.

52-őt.
3-at.

— Közgyűlés ebből folyólag határozatilag kimondja,
hogy az 1879—1882-ikiidőszakra elnökké Tisza László, 
első alelnökké Szabó József, másod alelnökké Báró 
Jósika Samu választatott; mire elnök és első alelnök 
(a jelen nem levő másod-alelnök nevében is) megválaszta
tásukért őszinte köszönetét mondanak.

109. Finaly Henrik a második szavazatszedo bi
zottság nevében tudatja, hogy az igazgató választmányra
beadott szavazatok összes

Berde Áron 55
Békésy Károly 55

Báró Bánffy Ernő 54
idősb Bodor Pál 55

Dávid Antal 55

száma 55, ebből nyertek :
Schilling Rudolf 54
Sárosy Pál 54
Szabó Samu 54
Barcsay Domokos 54
Szenkovich Márton 55

Eőry Tivadar 55
Filep István 55
Girsik János 55
Hutflesz Károly 54
K. Papp Miklós 54
Ritter Gusztáv 55
Szentgyörgyi Lajos 55

Szigethy Miklós 54
Gróf Schweinitz Gyula 54

Tóth Zsigmond 55
Tuba Lajos 55
Vörös Sándor 54
Walter Lajos 55
Végh Bertalan 54

— Közgyűlés e 24 tagtársat az 1879—1882-ki idő
szakra az igazgató választmány választott tagjaiul je
lentvén ki, egyszersmind tudomásul veszi, hogy a nevezet
teken kívül még dr. Szaniszló Albert 3, Korbuly Bogdán 2, 
Demeter Károly, gr. Bethlen Sándor, Kertész György, Sig
mond Ákos, báró Jósika Samu, gr. Bethlen Géza és Velits 
Károly tagtársak egy—egy szavazatot nyertek.

110. Elnök: mielőtt a közgyűlést bezárná, szomorú 
hazafias kötelességének tartja annak tudomására hozni, 
hogy az épen most érkezett távirati hírek szerint az árvíz 
Szegeden erőt vett és az alföldi városok e gyöngyét elpusz
tította. E megrendítő esemény hatása alatt indítványozza, 
hogy a jelenlévő tagok adakozzanak az általa megnyitott 
aláírási ivén a szerencsétlen szegediek számára.

—DávidAntal indítványozza, hogy az egylet maga 
is járuljon megfelelő összeggel a példátlan nyomor enyhíté
séhez.

— Közgyűlés a lelkes inditványt egyhangúlag elfo
gadva, az egyleti pénztárból .a szegedi árvízkárosultak ja
vára 300 frtot utalványoz és azt a tagoktól begyült összeg
gel együtt távirati utón a nm. m. k. belügyministeriumhoz 
azonnal felküldeni határozza.

Ezek után a közgyűlés eloszlott.
Tisza László, Gamauf Vilmos,
egyleti elnök. egyleti titkár.


